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HOOFSTUK 1 

A 	INLEIDING  

1. Hierdie kommissie se opdrag is vervat in regulasie= 

koerant 4249 van 13 Augustus 1988. Deel van die 

opdrag is om ondersoek in te stel na die betrokken= 

heid van persone by handelinge wat dui op 
e 5 - 

oncr6rymdhede in transaksies met Ciskeise belange, 

die vraag of die betrokkenheid misdrywe ingevolge 

die Suid-Afrikaanse reg daar,stel qften nadele van 

Suid-Afrikaanse belange strek of gestrek het, en 

indien laasgenoemde van toepassing is welke 

remedierende of voorkomende stappe om 'n herhaling 

te voorkom aangewese is, en enige ander aangeleent= 

heid wat volgens die oordeel van die kommissie 

ondersoek moet word ten einde die ondersoek en 

verslag sinvol of te rond. 

2. Hierdie verslag handel met die sogenaamde 

Palazzolo-De Pontes aangeleentheid. Dit is 'n 

aangeleentheid wat heelwat ongure publisiteit 

ontvang het en ten aansien waarvan heelwat onware 

gerugte bestaan. Ernstige bewerings teenoor 

vooraanstaande persone is opge1ewer. Om die lug 

te suiwer, is besluit om op h vroee stadium reeds 

t aparte verslag oor hierdie besondere aangeleent= 

heid voor te berei. Dit skyn ook asof die aan= 

geleentheid in h aparte kader val en nie verband 

hou met enige ander beweerde onreelmatigheid wat 

tot die aandag van die kommissie gekom het nie. 

Dit regverdig dus aparte behandeling. 

3. Die verhaal wat voor die kommissie ontsluit is, 

is in h sin ongelooflik. Dit is h verhaal van 

internasionale intriges, verbintenisse tussen 

inwoners van die republiek en die Ciskeise 

regering, beweerde magsmisbruik, beweerde invloeds= 

misbruik en beweerde 'gewone' kriminele 

oortredings. Die eer kom speurder-adjudant offisier 

Fouche toe vir die speurwerk verrig. Hy het geen 
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steen onaangeroer gelaat nie. Hy het sy werk 

vreesloos verrig. Dit is moeilik om in woorde sy 

vermoe om n leidraad te vind, te volg en om 

leidrade te verbind in woorde te beskryf. Veel 

meer oor hom wil ek nie se nie behalwe dat die S A 

Polisie trots kan wees om iemand met sy vermoe en 

intellek. 

4. Die prosedure gevolg het kortliks daarop neergekom 

dat alle beskikbare getuienis deur Fouche voorgele 

is en persone wat betrek is deur hierdie getuienis 

is die geleentheid gebied om self getuienis af te 

le en hulle saak te stel. Die geleentheid is ook 

gebied vir die roep van getuies vir kruisonder= 

vraging. Hierdie prosedure het veroorsaak dat 

heelwat formele en materiele getuies nie mondelinge 

getuienis hoef af te gele het nie. Die geskilpunte 

is vroegtydig geIdentifiseer en onnodige aspekte 

geelimineer. Kragtens ooreenkoms tussen die regs= 

verteenwoordigers is die betoog skriftelik 

voorgele. Hierdie betoe was van groot waarde maar 

aangesien die verslag nie h hofuitspraak is nie, 

word nie uitdruklik met die betoe in die verslag 

gehandel nie. Elke submissie is egter in ag 

geneem. Wat wel opval van die betoog namens mnr De 

Pontes is dat punte wat in die loop van die 

ondersoek merieteloos blyk te gewees het in detail 

behandel word terwyl die punte wat antwoorde verg, 

grootliks afgemaak word op grond daarvan dat dit 

buite die kommissie se opdrag val. 

5. Die 'getuienis' wat aangebied is, het verskeie 

vorme aangeneem. Aan die een kant was daar 

ongestaafde bewerings wat nie op feite gegrond was 

nie. Dan was daar ook prima facie feitebewerings 

wat van alle waarheid ontbloot is. In hierdie 

verslag sal daardie sogenaamde getuienis sover 

moontlik geignoreer word. 

6. 	Die feitebevindings gemaak, is gemaak aan die hand 
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van die maatstaf wat in siviele gedinge geld nl 

h oorwig van waarskynlikhede. Ek is van oordeel 

dat dit nie nodig vir b kommissie is om bevindings 

bo redelike twyfel uit to bring nie. h Bevinding 

bo redelike twyfel is nodig vir h suksesvolle 

strafregtelike vervolging. In die lig van die 

maatstaf aangewend, beteken dit dat h 

feitebevinding van die kommissie nie noodwendig sal 

lei tot h suksesvolle strafregtelike vervolging 

op daardie aspek nie. Dit moet ook in gedagte 

gehou word dat feitebevindings van h kommissie 

deels gebaseer kan wees op feite wat nie in h 

geregshof bewysbaar is nie.
1) 

DIE PERSONE BETROKKE 

7. Vooraf wit ek kortliks die persoonlikhede wat h rot 

gespeel het in die aangeleentheid kortliks identi= 

fiseer en enkele opmerkings oor hulle geloofwaar= 

digheid maak. 

8. Vito Palazzolo  

Hy is 'n gebore Italianer wat homself in Switserland 

gevestig het as h handelaar en/ of finansier. By 

dien tans h vonnis uit in h Switserse gevangenis. 

Na die aard van die misdrywe wat by sou gepleea 

het, keer ek mettertyd terug. Palazzolo kon nie 

voor hierdie kommissie in persoon getuig nie maar 

by het vrae onder eed beantwoord wat aan hom in 

Switserland deur die Suid-Afrikaanse polisie gestel 

is. Daardie getuienis is by die kommissie 

ingedien. 

9. Palazzolo het h siviele eis teen onder andere 

mnr P de Pontes in Ciskei ingestel en die geding 

is hangende. Hy is skynbaar van oordeel dat mnr 

De Pontes hom in saketransaksies sou bedrieg het. 

Volgens Palazzolo se seun beskou Palazzolo die 

1) 
Vgl par 197 
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optrede van mnr De Pontes by die oorname van h 

deed van Palazzolo se bates as kranksinnig en sou 

Palazzolo gese het dat if he (De Pontes) did take 

our assets he (Palazzolo) would ruin his 

(De Pontes') career.' 

(a) Soos reeds aangetoon het by h motief en 

begeerte om mnr De Pontes te benadeel; 

(b) Palazzolo kon natuurlik nie gekruisvra word 

nie en probleme ten aansien van sy getuienis 

of bewerings kon nie mondeling getoets word 

nie; 

(c) Palazzolo se verklaring onder eed aan die 

polisie is in meerdere opsigte blatant onwaar 

en is in ander opsigte waarskynlik vals; 

10. 	Die probleme Waarvoor die kommissie gestel is ten 

aansien van die beoordeling van Palazzolo se 

getuienis en gedrag is kortliks die volgende: 

(d) Vanwee die hangende geding tussen Palazzolo en 

De Pontes het Palazzolo se advokaat sy 

ondervraging van De Pontes in b mate daarop 

gerig om ammunisie vir die geding te kry en 

nie om noodwendig die kommissie se probleme te 

help oplos nie; 

(e) Heel verstaanbaar was die kruisondervraging 

deels daarop gerig om Palazzolo in b goeie 

lig te stel. Dit was ook in belang van almal 

wat met Palazzolo in verbinding was om daardie 

indruk. te versterk ten einde hulle eie optrede 

te regverdig. 

11. 	Die strafsaak teen Palazzolo in Switserland is 

aangehoor deur drie regters en b jurie. h Volle= 

dige uitspraak is verskaf. Die uitspraak is in 

Italiaans en die vertaling is nie altyd maklik te 
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volg nie. Ook is die hofprosedure vreemd. 	Dit 

blyk egter uit daardie uitspraak dat Palazzolo in 

Palermo, Italie gebore is. As 15-jarige seun 

emigreer hy na Duitsland en begin te werk. Hy 

het nederige werk verrig en het mettertyd kursusse 

in ontwerp en hotelwese gevolg. Hy het hom ook 

laat bekwaam as h vertaler en hy is Italiaans, 

Engels, Frans en Duits goed magtig. Nadat hy 

verskillende beroepe gevolg het, het hy op 

20-jarige leeftyd in h Duitse bank begin werk en 

gelyktydig h restourant behartig. Hy het baie geld 

in h kort rukkie uit die restourant gemaak. Daarna 

het hy betrokke geraak in h eiendomsontwikkeling in 

Italie. Daar is bewerings van omkopery wat daar 

sou plaasgevind het maar die detail ontbreek. 

12. Daarna het by betrokke geraak met persone in die 

edelgesteentemark. Hy het dit ook reggekry om 

eksekuteur te word in die boedel van h welaf 

handelaar in edelgesteentes. Hy het verder handel 

gedryf in geld. So byvoorbeeld het hy reeds in 

1981 300 000 Rand-note moes kry om h onverklaarde 

betaling vir diamante te maak. Mens kan maar net 

raai wat die oorsprong van die diamante en die 

bestemming van die Rande was. Hy was ook bedrywig 

op die aandelebeurs. 

13. Dit is belangrik om daarop te let dat die hof 

aanvaar het dat Palazzolo h nie lid van die Mafia 

is nie. Daar is nie getuienis voor die kommissie 

geplaas wat die teendeel bewys nie. 	Skynbaar stem 

die Italiaanse en Switserse polisie nie met hierdie 

bevinding saam nie. 

14. 	Die indruk wat die hof van hom gevorm het, was die 

volgende: On the basis of his behaviour during 

the inquiry and trial, and of his precise, 

elaborate and quick answers, Palazzolo proved to be 

not only an excellent business man, but also an 
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expert at defending himself before everybody in a 

lawful and respectful manner.' 

15. Of b mens al die bevindings van die hof op 

sigwaarde kan aanvaar, is moeilik te oordeel. 

In hierdie verband is dit net nodig cm daarna te 

verwys dat die hof bevind het dat Palazzolo in 

finansiele probleme was ten tye van sy verhoor en 

dat b ligte boete opgele vanwee sy gebrek aan 

fondse. Indien in ag geneem word dat Palazzolo 

ongeveer R10 miljoen die land binnegebring het 

binne 2 jaar na hierdie feitebevinding en indien in 

ag geneem word dat hy in Switserland deurgaans in 

gevangenis was, skyn dit asof Palazzolo wet die 

vermoe gehad het om h rat voor die hof se oe te 

draai. 

16. John David Scheffer  

Scheffer, h 24-jarige man, was te die relevante tyd 

'n senior klerk in die departement Binnelandse Sake. 

Hy het gehandel met die aansoek om permanente 

vestiging in die .R S A van Palazzolo en sy gesin. 

Dit het hy gedoen op versoek van mnr De Pontes wat 

hom persoonlik ken. Hoe dit ook al sy, Scheffer is 

onlangs skuldig bevind aan bedrog en meineed omdat 

hy h vals assuransie-eis ingedien het. Aan die 

hand van sy eie getuienis in hierdie saak is dit 

duidelik dat by hom skuldig gemaak het aan meerdere 

misdrywe onder andere die diefstal van leers van 

die departement, vervalsing, bedrog en dies meer. 

Dit was ook nie vreemd vir hom om persone aan wie 

hv gunste verskaf het, subtiel of te pers en onder 

valse voorwendsels voordele van hulle te bekom nie. 

Dit is duidelik dat hy h patologiese leuenaar is. 

Dit is verder duidelik dat by sielkundige probleme 
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het. Dit het De PonteS geweet en volgens die 

getuienis van mnr Welz het De Pontes geglo 

dat hy mettertyd agter Scheffer se sielkundige 

probleme sou kon skuil, 
a 

17. Dit is voldoende om op hierdie vroee stadium te 

se dat Scheffer h ongeloofwaardige getuie is en dat 

slegs waarde aan sy getuienis geheg kan word vir 

sover dit gestaaf word deur objektiewe feite of 

wesenlike waarskynlikhede. 

18. Petro (Peet) de Pontes  

Mnr De Pontes is h prokureur en lid van die 

Volksraad vir die kiesafdeling Oos-Londen Stad. Hy 

is hoogs intelligent en het aansienlike vordering 

in die politieke lewe gemaak. Hy het h besondere 

goeie geheue en in die loop van hierdie verrigtinge 

het hy homself selde weerspreek. Die ondersoek 

het hom onder groot spanning geplaas maar in die 

algemeen kan gestel word dat sy gedrag in die 

getuiebank onberispelik was. Sy getuienis moet 

egter getoets word aan die hand van objektiewe 

feite en waarskynlikhede. h Probleem wat wel 

ondervind is met sy getuienis is dat hy eerder sy 

saak betoog het as om die feite daar te stel. 

By oorweging van sy getuienis moes terdee ag 

geslaan word op die gevaar van wysheid in 

retrospek. So oak die gevaar van skuld as gevolg 

van assosiasie. 

19. De Pontes was bewus van die probleme wat 

die kommissie ondervind het om Palazzolo en 

Scheffer se getuienis. Die indruk by die 

kommissie is dat De Pontes bereid was om enige 

onwaarskynlike relaas op te dis en wou he dat die 

kommissie hom as h naiewe persoonlikheid moet 

evalueer. Hy glo skynbaar dat h onwaarskynlike 

relaas waarskynlik word bloat omdat dit nie deur 

geloofwaardige getuienis weerle kan word nie. Hy 
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was gevolglik ook nie bereid om in die loop van sy 

getuienis met die opsigtelike onwaarskynlikhede 

wat in sy getuienis na yore gekom het, te handel 

nie. Sy standpunt was dat dit die ondervraer se 

probleem en nie sy eie probleem is nie. Hy het 

skaamteloos alle ongemaklike vrae ontwyk of sulke 

vae antwoorde gegee dat hy later sy vrae daarin kon 

draai. Enige nadelike bevinding wat uitgebring sal 

word, saL normaalweg uitgebring word ten spyte van 

sy ontkenning. Die waarskynlikheid van die talle 

ontkennings moet dus getoets word. 

20. Soos mettertyd sal blyk, het De Pontes h besondere 

invloed in die Ciskei en het by ekstensiewe 

gebruik gemaak van hierdie invloed om eie 

finansiele gewin. 

21. Dit sal ook blyk dat De Pontes se aanwending van sy 

regskennis op so h wyse gedoen is dat die afleiding 

gemaak kan word dat hy nie bona fide opinies 

uitspreek nie of dat by sy oe gesluit het vir 

wesenlike feite. 

22. Palazzolo 

noemde se 

.De Pontes 

het aanvanklik vir De Pontes in laasge= 

hoedanigheid as prokureur gekonsulteer. 

het al you visioene van miljoene gesien 

en die prokureur-klient verhouding het verander in 

h vennootskapsverhouding. Daarbenewens het De 

Pontes sy 

politieke 

sy klient 

politieke konneksies verhandel en sy 

invloed gebruik ten einde vir homself en 

aansienlike finansieie voordele te 

beding. Sy gebruik was om alles op die hoogste vlak 

te doen behalwe in een geval en dit is die geval 

van Scheffer waarby mettertyd stil gestaan sal 

word. 

23. 	Robert de Lange  

Mnr de Lange was, toe hy sy getuienis gegee het, 

nog burgemeester van Oos-London. Hy is volgens 



- 9 - 

persberigte in die onlangse munisipale verkiesing 

verslaan. Hy is ook die geregsbode te Oos-Londen. 

24. Mnr De Lange was h kennis van h kennis van 

Palazzolo. Hierdie persoon het mnr De Lange 

gekontak met die oog op die vind van h prokureur 

of invloedryke persoon om Palazzolo behulpsaam te 

wees om die land binne te kom en geld alhier te 

bele. De Lange het De Pontes voorgestel. Hy het 

in gedagte gehad dat De Pontes nie alleen h 

prokureur is nie maar ook h invloedryke politikus. 

De Lange se vergoeding vir hierdie voorstelling was 

h gratis vakansie in Europa. 

25. De Lange was h swak getuie. Hy het op sy eie 

versoek getuig. Hy wou sy verkiesingsveldtog red. 

Dit het nie gehelp nie. 

26. Soos mettertyd sal blyk, het De Lange h klein rot 

in die saga gespeel. 

27. Phillip Rothbart  

Mnr Rothbart is h voormalige stadsraadslid van 

Oos-Londen wat ook in die onlangse verkiesing 

sy setel verloor het. Hy is h vriend en 

sakevennoot van De Pontes. Hy het vorige 

veroordelings vir h groot aantal bedrogklagtes maar 

in die lig van die vonnis wat daar opgele is, is 

nie gediSkwalifiseer om as stadsraadslid te dien 

nie. Dit skyn ook nie of die hof die bedrog in h 

te ernstige lig gesien het nie. 

28. Rothbart het op sy eie versoek getuig. Dit het hy 

gedoen omdat h beedigde verklaring wet hy aan die 

polisie verskaf het direk teenstrydig is met h 

deel van De Pontes se saak. Hy het gepoog om sv 

verklaring 'reg te stel.' Hy het nie daarin 

geslaag nie. Al wat hy gedoen het was om hom op 

meerdere aanvullende wesenlike aangeleenthede 
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onder eed te weerspreek. 

29. In die geheel gesien is Rothbart se rot in die 

aangeleentheid beperk tot die van h boodskapper van 

De Pontes. 

30. Douw Gerbrand Steyn  

Mnr Steyn is h voormalige gevolmagtigde ambassadeur 

van Ciskei. Hy is skielik gedurende 1988 ontslaan. 

Hy skyn meneer De Pontes se kontakman in Ciskei te 

weer. Dit is moeilik om die geloofwaardigheid van 

mnr Steyn te peil. Die belangrike getuienis 

ontbreek aangesien dit vervat is in dokumente in 

Ciskei. 

31. 	Die Ciskeise republiek  

Dit mag vreemd klink om die Ciskeise republiek as 

h party tot die ondersoek te bestempel maar aange= 

sien die kommissie te doen het met 

onreelmatighede oor die grense heen na Ciskei, is 

dit onafwendbaar dat Ciskei se regering se optrede 

van tyd tot tyd onder die soeklig moes kom. Die 

kommissie is terdee bewus daarvan dat Ciskei h 

onafhanklike staat is en dat die soewereiniteit 

van Ciskei gerespekteer moet word. Die kommissie 

kan egter nie sy opdrag Uitvoer tensy by ten minste 

by geleentheid oor die grens kan loer nie. 

Immers, onreelmatighede oor landsgrense heen kan 

beswaarlik bekamp word indien persone oorkant die 

grens vatbaar bly vir onreelmatighede en sodanige 

onreelmatighede nie deur daardie land se owerheid 

van sy Rant bekamp word nie. Die kommissie 

het geen bystand van die regering van Ciskei 

ontvang nie. Dit is in teenstelling met die 

bystand wat ontvang is van Transkei se huidige 

regering. Dit is deels te verstane aangesien 

die ondersoek van hierdie kommissie grootliks 

te doen het met Transkei se vorige administrasie 

en die Ciskei se huidige administrasie. 



32. 	Die getuienis voor die kommissie (ook in h ander 

konteks) toon dat daar h algemene persepsie 

bestaan dat sekere leiers en amptenare van sekere 

nuwe onafhanklike state geredelik vatbaar is vir 

korrupsie. Die getuienis is ook dat om iets 

reg te kry in so h staat begin h mens te werk op 

die hoogste vlak en werk vandaar of ondertoe. Om 

'n voorbeeld te gee wat verband hou met die onder= 

hawige geval: Palazzolo se aansoeke om verblyfper= 

mitte en om burgerskap is nie volgens wet en 

regulasie hanteer nie. Eers word h brief van die 

president bekom wat daardie vergunnings of regte 

toestaan of onderneem om dit in die toekoms toe te 

staan. Daarna word die statutere formaliteite 

gevolg. Op hierdie wyse word die statutere 

voorskrifte waardeloos aangesien die besluit geneem 

word alvorens die voorskrifte gevolg is en alvorens 

die voile feite geopenbaar is. 

Die kommissie is ook in besit gestel van h 

hoeveelheid inligting wat dui op hoe vlak korrupsie 

in Ciskei. Hierdie inligting is nog nie verwerk 

nie en dit is nog nie vasgestel of dit relevant is 

tot die kommissie se opdrag nie. 

h Verdere persepsie wat skynbaar bestaan, is dat 

hoe vlak toestemming h verhandelbare kommoditeit 

is. In die onderhawige geval is die toestaan van h 

verblyfpermit deur Ciskei se president onderhewig 

gestel aan h belegging van h bepaalde bedrag in 

Ciskei en nadat h substantiewe donasie aan h 

voorgestelde welsynsorganisasie gemaak is. 

Hierdie kleurlose voorbeeld word gebruik 

ter illustrasie. Verdere voorbeelde sal mettertyd 

na vore tree. 

3. 	Wat skynbaar nie beset word nie is dat tansy hierdie 

persepsies met drastiese stappe uit die weg geruim 

word, die moontlikheid van buite-beleggings en 

gevolglike ekonomiese groei ernstig aan bande gele 

word. Om die stelling eenvoudig te illustreer: 

geen redelike mens is bereid om sy motor te laat 
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diens by h motorhawe met h slegte reputasie. Net  so 

min bele iemand geredelik geld in h bank, maatskappy 

of land met h reputasie. Dit is in hierdie konteks 

nie relevant of die reputasie verdien of onverdien 

is nie. Al wat relevant is, is dat die reputasie 

bestaan. 

Mev J M Scholtz  

Mev Scholtz is De Pontes se sekretaresse en sy het 

dikwels namens of saam met hom opgetree. Sy is h 

hoogs intelligente dame met h besondere geheue maar 

wat in hierdie saak aan selektiewe amnesia gely 

het. Sy speel ook h ondergeskikte rol waarna 

mettertyd teruggekeer sal word. 

Mel Helene de Lange  

Mej De Lange was Palazzolo se private sekretaresse 

en sy het h groot bewondering vir hom. Sy was 

persoonlik betrokke by enkele kleinere aangeleent= 

hede en in die geheel gesien is haar getuienis 

geloofwaardig. 



C. 
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DIE VOLGORDE VAN GEBEURE 

36. In hierdie afdeling word die volgorde van gebeure 

kortliks uiteengesit. Dit word op kleurlose wyse 

gedoen deurdat geen wesenlike kommentaar bygevoeg 

word en deurdat die onbetwisbare feite (sover 

moontlik) neergestip word. 

37. Op 20. 4.1984 word Palazzolo in Switserland 

gearresteer na aanleiding van h versoek deur 

Italie om sy uitlewering na Italie. Aangesien 

Palazzolo nie h Switserse burger is nie, was hy nie 

geregtig op borg nie en het hy in hegtenis gebly. 

Omdat hy nie begerig was om aan Italie uitgelewer to 

word nie, het hy op 10.10.1984 h bekentenis aan die 

Switserse polisie gemaak. Aangesien die bekentenis 

h misdryf geopenbaar het, kon hy nie uitgelewer word 

alvorens daardie misdryf nie in Switserland bereg is 

nie. 

38 	Op 26. 9.1985 word Palazzolo skuldig bevind aan die 

'aggravated crime in violation of the federal law on 

drugs, for acting as a co-actor for financing, 

directly or as intermediary, an illegal traffic in 

drugs, for delivering to drug dealers 6 million 

dollars, partially converted into 200 kg of gold and 

funds destined to finance other drug traffics; funds 

which were taken in delivery, and concealed in the 

U S A, and later transferred to Switzerland after 

September 1982.' Die vonnis opgele was: 

(a) Drie jaar gevangenisstraf bereken vanaf 

14.11.1984. 

(b) Tien jaar verbanning uit Switserland. 

(c) h Boete van SF20,000. 
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39. 	Dit blyk uit die uitspraak dat: 

(a) die misdaad verswarend beskou is vanwee die 

groot hoeveelheid dwelmmiddels betrokke; 

(b) Palazzolo betrokke was by ander finansiering 

van dwelms voor September 1982 maar dat hy 

nie die nodige opset gehad het tydens 

daardie finansiering nie; 

(c) Palazzolo skuldig is vanwee h opset by 

moontlikheidsbewussyn; 

(d) Palazzolo skuldig is as mededader; 

(e) ter strafversagting die feit in ag geneem is 

dat Palazzolo gedreig is aangesien hy 

kliente se geld op die aandelebeurs verloor 

het en hy skynbaar deur hierdie handel sy 

verliese wou regstel. Wat die aard van die 

dreigement was nie, blyk nie uit die 

uitspraak nie; 

(f) Palazollo nie self met dwelms gehandel het 

nie maar die finansiering noodsaaklik vir 

die handel verskaf het. Sowel Palazzolo as 

die Staat het h appel aangeteken teen die 

uitspraak van hierdie hof. 

Op 8.11.1985 rig h vriendin van Palazollo, mej 

Amborgini, h brief aan mnr Robert de Lange. Sy het 

'De Lange sedert ongeveer 1972 geken.. In die brief 

doen sy navraag ten behoewe van h ongenoemde 
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Italiaanse vriend wat van voorneme is om ongeveer h 

halfmiljoen dollar (in die begin) in R S A te bele. 

Hy was slegs bereid om dit te doen indien hy 

waarborg van permanente verblyf kon kry. Die betrokke 

persoon was nie op daardie stadium in staat om 

Switserland te verlaat nie aangesien by een of ander 

regsprobleem met Italie sou he. Die regsprobleem 

genoem, was die verskuiwing van fondse vanaf Italie na 

Switserland sonder die nodige goedkeuring. 

41. 	De Lange het by ontvangs van die brief in verbinding 

getree met De Pontes. Dit het hy gedoen omdat De 

Pontes h prokureur en Volksraadslid is. De Pontes se 

advies was dat die betrokke persoon die nodige 

aansoekvorms om permanente verblyf in die R S A in 

Switserland moet indien, die toegekende nommer aan hom 

verskaf en dan sou hy die aangeleentheid in die R S A 

verder voer. 

42. 	Op 11. 4.1986 is Palazzolo se appel in wese van die 

hand gewys en het die Staat se appel ten dele geslaag. 

Die effek van die appel kan kortliks soos volg 

saamgevat word: 

(a) die skuldigbevinding hierbo aangehaal, is 

bekragtig; 

(b) twee aanvullende skuldigbevindings is uitge= 

bring te wete: 'Felonious Violation of the 

Federal Narcotics Act, in that (he) financed an 

unlawful narcotics traffic by handing to drug 

dealers a number of cheques for 1,5 million 

dollars, intended for use in subsequent 



- 16 - 

unlawful drug deals; the said facts having 

occurred in Lugano in October 1982' en 

'unpremeditated violation of the Federal 

Narcotics Act, in that (he) negligently took 

part in an unlawful narcotics deal involving a 

value of approximately 28 million dollars, in 

Lugano and elsewhere in Switzerland and abroad, 

from the end of 1981 through early 1983.' 

Die vonnis opgele was die volgende: 

(1) 51 /2 jaar bereken vanaf 20. 4.1984; 

(ii) SF20,000 boete. 

(iii) Die verbanningsbevel is terugverwys vir 

heroorweging; 

Appel- en hersieningsprosedure is deur Palazzolo 

ingestel na aanleiding van hierdie bevinding. Die 

doel van die hersiening was om aanvullende getuienis 

voor die hof to plaas om aan to toon dat die 

skuidigbevinding ten aansien van die 1,5 miljoen 

dollars se tjeks nie plaasgevind het nie. Die doel 

van die appel was om die vonnis van drie jaar 

gevangenisstraf to laat herinstel (met ander woorde 

dit was slegs gerig teen die oplegging van die 

aanvullende twee en h half jaar). 

Op 15. 5.1986 rig juf Amborgini h navraag aan De 

Lange wat by op sy beurt na De Pontes deurgestuur 

het. Die relevante vraag was die volgende: 'Exist 

the extradition convention between S A and: U S A, 

Italy, Switzerland and Germany? If yes for which 
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crime?' Nadat De Pontes oor hierdie aangeleentheid 

navraag gedoen het antwoord hy soos volg op 

22. 5.1986: 'Extradition treaties do exist with 

U S A, Italy, Switzerland but not with Germany. 

These cover normal serious crimes such as murder, 

theft, robbery, fraud etc but does not include 

exchange control contraventions.' 

45. h Verdere navraag was wat die vinnigste manier is 

om permanente verblyf en Suid-Afrikaanse burgerskap te 

verkry. In antwoord hierop toon De Pontes aan wat die 

prosedure is en voeg by dat indien daar spesiale 

omstandighede is 'as would appear to be' besondere 

reelings getref kan word. Die enigste 'spesiale 

omstandighede' wat tot De Pontes se kennis bestaan 

het was dat die onbekende Italianer geld in die land 

wou bele en dat hy nie Switserland mag verlaat nie 

omdat hy misdrywe in Italie gepleeg het. Wat 

spesiaal daaraan is, gaan die verstand te bcwe.
1) 

Gedurende Junie 1986 is reelings deur De Lange getref 

vir h besoek deur hom en De Pontes aan Palazzolo in 

Switserland. Palazzolo se identiteit was op daardie 

stadium nog onbekend gewees. De Pontes sou oorgaan in 

sy hoedanigheid as prokureur terwyl De Lange h gratis 

vakansie sou geniet vir sy moeite om De Pontes aan die 

vriend van mej Amborgini voor te stel. 

47. De Pontes en De Lange het op 29. 6.1986 na Lugano in 

Switserland vertrek. De Lange het op daardie stadium 

geweet dat die onbekende Italianer in h gevangenis is. 

De Pontes beweer dat De Lange hierdie feit verswyg 

het. 	Of De Pontes geweet het of nie geweet het dat 

Palazzolo in die gevangenis was voordat hy in 

Vgl par 21 

46 
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Switserland gearriveer het nie, is inderdaad nie ter 

sake nie aangesien De Pontes as prokureur opdrag 

gekry het en aangesien hy in ieder geval onmiddellik 

bereid was om die opdrag uit te voer nadat by bewus 

geword het van die feit dat Palazzolo in die gevangenis 

is. 

8 De Pontes en De Lange het meerdere besoeke by 

Palazzolo in die gevangenis afgele tydens hierdie 

geleentheid. De Pontes beweer dat aangesien De Lange 

homself wou inwurm in hierdie professionele opdrag wat 

by as prokureur ontvang het, het hy op h stadium versoek 

dat De Lange die vertrek moet verlaat sodat by alleen 

met Palazzolo kan praat oor gelde en die posisie tussen 

hom en sy vennote. Aangesien De Pontes volledige notas 

gehou het van die konsultasies met Palazzolo is dit 

moontlik om uitsluitlik op die inhoud van daardie notas 

staat te maak ten einde te bepaal wat tydens daardie 

konsultasies plaasgevind het. 

49. Volgens De Lange was die belangrikste vraag wat hulle 

gehad het of daar enige verdowingsmiddels of die Mafia 

by sy oortreding betrokke was. Die antwoord op hierdie 

navraag was nee. Aangesien De Lange beweer dat geen 

gesprek oor verdowingsmiddels of die Mafia plaasgevind 

het nie, is dit onverklaarbaar hoekom iemand wat sou 

gese het dat hy bloot aan h valuta-oortreding skuldig 

bevind is deur De Lange en De Pontes van Mafia 

verbintenisse en dwelms verdink sou word. De Lange-het 

nie hierdie vraag bevredigend beantwoord nie. 

SO. Tydens die eerste besoek aan Palazzolo op 30. 6.1986 

,het Palazzolo h redelik volledige uiteensetting van sy 

agtergrond gegee. Hy het verduidelik dat hy 

geldoorplasings vanaf die V S A gedoen het en dat die 

F B I ondersoek begin instel het. Die V S A het druk op 

die Switserse regering geplaas asook op die Duitse 

4 
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regering (skynbaar vir Palazzolo se uitlewering). Die 

Switserse regering het geweier. Die nota gaan voort 

'then Italy they issued warrant, basis helping organised 

crime (in laundering money?) arrested.' Die enigste 

redelike afleiding uit hierdie nova is dat De Pontes in 

kennis gestel is dat die Italianers h aansoek vir 

uitlewering van Palazzolo by die Switsers gedoen het op 

grond daarvan dat hy georganiseerde misdaad gehelp het 

met die wegsteek van geld. Palazzolo het ook h 

uiteensetting gegee van sy skuldigbevinding. 

51. Tydens die konsultasie op 1. 7.1986 is deur die 

Italiaanse hofstukke gegaan. De Pontes is meegedeel 

dat Palazzolo skuldig bevind is aan die oordrag van geld 

aangesien hy opset by moontlikheidsbewussyn gehad het 

omdat hy die moontlikheid voorsien het dat die persone 

betrokke, met dwelms betrokke was. 

52 	De Pontes het oenskynlik op 2. 7.1986 h konsultasie 

gevoer met Palazzolo se prokureur. Hulle kon mekaar nie 

verstaan nie. Op die ou einde het die prokureur in 

Duits h kort uiteensetting van die posisie verskaf en h 

vertaling is ook aan De Pontes verskaf. Die vertaling 

is duidelik gedoen deur iemand wat Engels nie goed 

magtig is nie omdat die Engels nie behoorlik lees nie. 

In ieder geval is die vertaling in wesenlike opsigte 

verkeerd. Die punt in die opsomming word gemaak dat 

Palazzolo skuldig bevind is omdat hy met 'conditional 

intent' gehandel het toe hy die risiko geneem het dat 

die geld van dwelmhandelaars kon kom. Dit word 

beklemtoon dat hy self nie h dwelmhandelaar is nie 

aangesien hy nooit in kontak met dwelms gekom het nie. 

Die posisie ten aansien van die hangende appel en 

hersiening word verder uiteengesit. 

53. De Pontes het gedurende hierdie tydperk ook aangedoen by 

die ambassade to Bern. Daar het hy met die tydelike 

saakgelastigde in die afwesigheid van die ambassadeur 
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onderhandel. Hy het die saakgelastigde (mnr Brink) 

meegedeel dat Palazzolo na die R S A wou emigreer en 

ook dat hy skuldig bevind is as gevolg van onwettige 

finansiele transaksies wat met verdowingsmiddelgeld in 

die V S A verband hou. Brink het De Pontes meegedeel 

dat die aansoek nie oorweeg kan word alvorens die 

vonnis klaar uitgedien is nie. Vanwee mnr De Pontes se 

oortuigingsvermoe en die feit dat hy 'n L V is, is 

Palazzolo se naam nie op die voorbehoudslys geplaas 

nie. De Pontes is ook meegedeel dat aangesien 

Palazzolo die houer van h Italiaanse paspoort is hy h 

visum benodig om die R S A te betree. 

54. Tydens die verskeie konsultasies is die volgende 

aangeleenthede onder andere bespreek: 

(a) die oordrag en belegging van fondse in R S A; 

(b) die verkryging van verblyf en burgerskap in 

die R S A; 

(c) De Pontes se vergoeding. Daar is h aanbod aan 

De Pontes gemaak om in Switserland betaal te 

word en volgens sy notas sou h ooreenkoms oor 

hierdie aspek bereik word. Dit blyk nie uit die 

verdere notas of so h ooreenkoms inderdaad bereik 

is nie. De Pontes ontken dat so h ooreenkoms 

bereik is en betwis die getuienis dat daaraan 

uitvoering gegee is; 

(d) uitlewerings na die V S A, Italie en Switserland; 

(e) h algemene volmag aan De Pontes met h opdrag aan 

De Lange om h oog oor De Pontes te hou. 

(f) De Pontes sou vergoed word om die fondse te 

administreer teen 1% plus uitgawes; 
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(g) 
	De Pontes sou toesien dat Palazzolo h visum kry 

vir h besoek aan R S A. So h aansoek is dan ook 

by die ambassade te Bern ingedien. 

Tydens hierdie besoek was De Pontes gereeld in 

verbinding met die parlementere verteenwoordiger 

van die departement van Binnelandse Sake en 

bankbeampteS in die R S A. Tydens die laaste 

besoek op 7. 7.1986 het De Pontes opdrag gekry om 

ondersoek na Ciskei in te stet. Presies wat die aard 

en omvang van die ondersoek is, blyk nie uit die notas 

nie. Opdrag is ook gegee dat in h teleksboodskap 

Palazzolo se naam nie genoem moet word nie. 

Op 8. 7.1986 by sy terugkeer het De Pontes onmiddellik 

weer in verbinding getree met die parlementere 

verteenwoordiger, Van Wyngaard. Aangesien De Pontes 

nog nie teen 23 Julie uitklaring gekry het oor die 

toestaan van die visum nie, het hy besluit om die 

Adjunk direkteur-generaal, die Direkteur-generaal en/of 

die Minister te nader. Intussen het die departement h 

voorlegging aan die Minister van Binnelandse Sake 

voorberei. In die verslag is die kommentaar van die 

Bern ambassade vervat. 	Dit is waarskynlik dat die 

kommentaar van die Bern ambassade uitsluitlik gebaseer 

is op die mededelings ontvang vanaf mnr De Pontes en 

dat die ambassade nie h onafhanklike ondersoek na die 

aangeleentheid ingestel het nie. Hoe dit ookal sy, die 

aanbeveling van Binnelandse Sake gedateer 23. 7.1986 

was dat die aansoek om h visum geweier word aangesien 

Palazzolo in die lig van sy kriminele rekord nie 

permanente vestiging sou bekom nie. 

Teen 29. 7.1986 was daar nog nie uitsluitsel nie. 

Tydens h telefoniese gesprek met Palazzolo se seun deel 

De Pontes hom op daardie dag mee dat by die Minister 

die Maandag sou sien maar dat hy dink dat die R S A 
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deurgehaak is. Hy deel hom verder mee dat indien die 

R S A h probleem bied sal die Ciskei geen orobleem bied 

nie. Die Palazollos moet dan na Ciskei kom en daarna 

sal die posisie in die R S A reggemaak word. 

De Pontes het eers geleentheid gekry om met die 

Minister te praat op 7 of 8 Augustus 1986. Hy is toe 

meegedeel dat Palazollo nie in die Republiek toegelaat 

kan word nie en dat h geswore vertaling van die 

hofrekord onder andere benodig sou word by enige 

heroorweging. Die beskikbare stukke in die 

departementele leer toon dan ook aan dat die minister 

die aanbeveling van die departement aanvaar het deur b 

visum vir Palazzolo te weier. 

59. 	Op 11. 8.1986 begin De Pontes met navrae in Ciskei in h 

poging om Palazzolo aldaar gevestig te kry. Hy praat 

onder andere met mnr J Vogel en toe die die 

aangeleentheid met die R S A wou bespreek, versoek De 

Pontes hom om dit nie te doen nie. Op h later stadium 

op dieselfde dag het hy toegestem dat Vogel wel 

inligting in die R S A bekom. Op 18 Augustus bespreek 

De Pontes en Steyn die aangeleentheid met die Ciskeise 

Ministet 'van Justisie en hy dui aan dat die 

aangeleentheid met die President opgeneem moet word. 

Gedurende Augustus tydens die Nasionale Party kongres 

te Durban het De Pontes weer die aangeleentheid met 

Minister Botha opgeneem. Tydens hierdie gesprek het 

die Minister die standpunt gehuldig dat die visum nie 

goedgekeur kan word nie omdat dit eintlik neerkom op h 

aansoek om permanente vestiging. Volgens De Pcntes se 

nota moes 'normaal en volledig aansoek gedoen word en 

moes die voile storie in Switserland i  uiteengesit word. 

De Pontes het die Minister ook meegedeel dat Palazzolo 
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moontlik Ciskei toe sou gaan. Soos te wagte het die 

Minister die houding ingeslaan dat dit h Ciskeise 

aangeleentheid is. 

61 
	Gedurende September 1986 moes Steyn met die oog op h 

lening Oostenryk besoek. Daar is besluit dat De 

Pontes hom sou vergesel (skynbaar as prokureur) en 

dat hulle gelyktydig h onderhoud met Palazzolo sou 

voer. Die voorgenome geldskieters het vereis dat h 

vooruitbetaling van 25,000 dollar aan hulle gemaak 

moes word alvorens die onderhandelinge afgesluit kon 

word. Vanwee die feit dat die S A Reserwebank nie 

toestemming sou gee vir die oorplasing van fondse 

vir daardie doeleinde nie, is besluit om hierdie 

fondse by Palazzolo te bekom. Palazzolo het 

ingestem en h tjek vir 26,200 dollar uitgemaak aan 

De Pontes en by die Weense ambassade laat aflewer. 

Aangesien Steyn en De Pontes tot die gevolgtrekking 

gekom het dat die geldskieters nie bona fide was 

nie, is die tjek nie aan hulle oorhandig nie en het 

daardie voorgenome transaksie deur die mat geval. 

Die rede waarom die tjek 1,200 dollar hoer was as 

aangevra, was omdat Palazzolo vir De Lange nog 1,200 

dollar geskuld het om De Lange se onkoste vir sy 

besoek te delg. 

62. Op 16. 9.1986 besoek Steyn en De Pontes Palazzolo in 

die gevangenis. Tydens hierdie besoek gebeur die 

volgende: 

(a) De Pontes adviseer Palazzolo 'he can come to 

Ciskei, move freely in R S A, then fix up 

R S A side.' 

(b) Steyn verskaf h 'absolute guarantee of 

citizenship in Ciskei, from president.' 
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(c) Palazzolo verg nie alleen 'n permit nie maar 

ook h brief van president Sebe wat sal se dat 

burgerskap geen probleem sal wees nie. 

(d) Dear word ooreengekom dat De Pontes die tjek 

van 26,200 dollar sou behou. Aangesien 

hierdie tjek later apart behandel sal 

word:) 
is dit nie nodig om op hierdie 

stadium vas te stel wat die terme van die 

afspraak was nie. 

63. Op 1.10.1986 versoek De Pontes Boland Bank om h 

aansoek aan die Reserwebank te rig vir die aankoop 

van en belegging in finansiele rand. Daarin word 

gehandel met die 26,200 dollar tjek en word h 

maatskappy beoog wat gehou sou word 50% Palazzolo en 

50% De Pontes. GeIdentifiseerde beleggings word 

uiteengesit en dan word ook genoem dat daar ander 

beleggings onder oorweging en hangende is. Die 

stelling word ook gemaak dat Palazzolo binne 

ongeveer 2 maande homself in Ciskei sou vestig. 

64. Op 3.10.1986 doen De Pontes navraag by Doeane en 

Aksyns oor die invoer van Palazzolo se meubels en 

motors. Volgens De Pontes se notas is by mondeling 

meegedeel dat b motor alleen ingevoer kan word 

indien dit vir twaalf maande gebruik is. Doeane en 

Aksyns oorhandig ook op daardie dag aan De Pontes 

die relevante statutere bepaling wat bepaal dat een 

motor per familie ingevoer kan word deur h persoon 

wat hom permanent in die republiek vestig 'provided 

the vehicle so imported is the personal property of 

the importer and has personally been owned and used 

by him for a period of not less than twelve months 

prior to his departure to the republic ...' 

Sien par 150 
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65. Daar is h tydelike verblyfpermit uitgereik deur die 

Ciskeise republiek gedateer 13.10.1986 waarkragtens 

Palazzolo Ciskei tot 9.10.1987 kon bewoon. 

66 	Op 14.10.1986 deel De Pontes Palazzolo se suster mee 

dat president Sebe bevestig het dat daar geen 

probleme ten aansien van burgerskap sal wees nie. 

By dieselfde geleentheid verskaf hy aan haar die 

adres waarheen die meubels versend moes word. 

Daardie adres was die Bisho adres van die Ciskeise 

President se welsynsfonds bekend as 'Ciskei 

President's and People's Education Fund.' 

67. Op 22.10.1986 reik president Sebe h brief gerig aan De 

Pontes in die volgende terme uit: 

'I refer to your letter of the 6th instant and a 

subsequent personal discussion with Mr De Pontes. 

We wish to thank your client for his generous 

gesture and look forward to his taking up residence 

in our country. 

In this regard I confirm that his application for 

permanent residence has already been approved and 

that the residence permit issued to him is to enable 

him to come to and take up residence in Ciskei as 

soon as possible. Upon his doing so and settling 

permanently in Ciskei I further confirm that 

favourable consideration will be given to granting 

Ciskeian nationality to Mr Palazzolo. The same 

applies to your client's brother -- and his two sons 

-- whose applications, each as an individual, have 

been granted. 

We look forward to your client's early settlement in 

Ciskei and to a long and fruitful relationship with 

him in the interests of our country.' 
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68. Die brief van president Sebe van 22.10.1986 bevat h 

bedanking vir h mildadige geskenk. Die mildadige 

geskenk is na h bedrag van R20,000 wat op daardie 

dag deur middel van h tjek deur De Pontes 

(vermoedelik namens Palazzolo) aan die Ciskei 

President's People's Education Fund oorbetaal is. 

Dit het met heelwat gefladder geskied aangesien De 

Pontes in die proses op T V 2 en/of 3 verskyn het. 

Die onbevestigde bewering van Steyn is dat die geld 

nie die fonds bereik het nie. 

69. De Pontes het gelyktydig en voor sy vertrek na 

Switserland die balans van die 26,200 dollar 

uitgeput deur De Lange sy R3,000 te betaal, R5,000 

oor te betaal aan die prokureursfirma I C Clarke en 

R26,350 na sy persoonlike rekening oor te dra. 

70. Op 27.10.1986 besoek De Pontes weer vir Palazzolo in 

die gevangenis. Veel van wat gese is, is nie bekend 

nie. Die notes van die 41 /2 uur gesprek beslaan 

enkele reels. Wat wel bekend is, is dat die 

moontlike uitlewering van Palazzolo na Switserland 

en Italie bespreek is. 

71. Gedurende November 1986 word De Pontes in kennis 

gestel dat Palazzolo se vriendin ook na die R S A wil 

kom. Op 17 November adviseer by dat die prosedure 

wat gevolg moet word, is dat sy moet aansoek doen vir 

h besoekersvisum vir die R S A. Sodra sy in die 

R S A is, sal sy permanente verblyf in die Ciskei 

kry. Hy is in staat om permanente verblyf in die 

Ciskei in ongeveer een dag te reel. Op daardie dag is 

die aanduidings aan De Pontes gegee dat Palazzolo op 

10.12.1986 vrvgelaat sou word. Vermoedelik is dit 

die dag waarop sy hersiening aangehoor sou word. 
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72. Intussen het Palazzolo se meubels reeds in die 

R S A gearriveer. Klaring deur doeane het egter h 

probleem gebied. 

73. Op 9.12.1986 skakel Palazzolo vir De Pontes oor die 

visum van sy vriendin en volgens De Pontes deel hy 

hom mee dat hy binnekort vrygelaat sou word. 

Palazzolo beweer dat hy De Pontes op 23.12.1986 

geskakel het en meegedeel het dat sy hersiening van 

die hand gewys is. Hierdie bewering word deur De 

Pontes betwis. Op 24.12.1986 ontvang Palazzolo 

Kersfeesparool en hy wend dit aan om op 25.12.1986 

per h Lufthansa vlug vanaf Frankfurt na die R S A 

to vertrek onder die naam Frapolli. Hy beweer ook 

dat hy De Pontes telefonies hiervan sou meegedeel 

het maar hierdie feit word ook deur De Pontes 

betwis. Stawing vir Palazzolo se bewering word 

gevind in die beedigde verklaring van Rothbart waar 

hy onder andere die volgende se: 

'On the evening of 1986/12/25 Peet De Pontes 

phoned me at home from his sister-in-law's 

home in Johannesburg. He told me that a 

certain Vito Palazzolo whom he had previously 

mentioned to me would be arriving at Jan 

Smuts Airport on 1987/12/26 from overseas and 

would be accompanied by his two sons. He 

told me that the Palazzolo family would come 

to East London and that they would be staying 

at the Osner Hotel in East London.' 

Soos reeds a'aTiqedui, beweer Rothbart tans dat die 

beedigde verklaring nie korrek is nie en dat die 

telefoongesprek op 26.12.1986 plaasgevind het. 

74.  
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75. Op 26.12.1986 arriveer Palazzolo se seuns en sy 

vriendin te Jan Smuts vanaf Parys. Hy self arriveer 

en toon h paspoort van ene Frapolli aan die beamptes. 

Frapolli se foto is met Palazzolo se foto vervang 

gewees. Palazzolo vul ook h aankomsvorm in waarin hy 

voorgee dat hy Frapolli is. Palazzolo se 

verduideliking vir sy optrede is dat De Pontes in besit 

van sy werklike paspoort was en dat De Pontes nie op 

die lughawe was om hom te ontmoet nie. De Pontes 

beweer egter dat hy Palazzolo se paspoort lank reeds 

vir hom teruggegee het en dus nie meer in besit van die 

paspoort was nie. Hy se verder dat Palazzolo hom 

meegedeel het dat hy die land binnegekom het deur 

gebruik te maak van sy eie paspoort en die aangehaalde 

brief van president Sebe.1) Inderdaad het De Pontes 

vir Palazzolo op die lughawe ontmoet maar dit het 

gebeur nadat De Lange hom uit Oos-Londen geskakel het 

om hom te se dat Palazzolo op die lughawe is. 

Palazzolo en sy gesin is bespreek op b vlug na 

Oos-Londen en het die aand van die 26ste daar 

gearriveer. Hulle is inbespreek by die Osner Hotel 

onder die van Frapolli. Volgens die rekords van die 

Osner Hotel is die bespreking vir die Frapolli's deur 

De Pontes gedoen. De Pontes het geen herinnering dat 

hy die bespreking by die Osner Hotel gedoen het nie 

hoewel hy geweet het dat Palazzolo na die Osner Hotel 

sou gaan. Hy vermoed dat De Lange van sy naam gebruik 

gemaak het om die bespreking by die Osner Hotel te kry. 

76. Dear is h Ciskeise datumstempel in Palazzolo se 

paspoort wat sou aandui dat hy op 27.12.1986 Ciskei 

binnegekom het. Met hierdie datumstempel word later 

gehandel.
2) 

77. Palazzolo en sy gesin is vanaf die Osner Hotel op 1 

Januarie 1987 vir 'n verblyf van ses dae na.die Amatola 

1)  
Sien par 67 

2)  
Sien par 140 
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Sun in Ciskei. In hierdie periode is h woonhuis vir 

Palazzolo bekom te Oos-Lcnden teen h koopprys van 

R340,000. Hoewel die kontrak eers op h later stadium 

gesluit is, word Palazzolo se meubels reeds op 8 

Januarie 1987 op die persoonlike opdrag van De Pontes 

by die huis in Oos-Londen afgelewer. 

78. 	Op 14. 1.1987 rig president Sebe h brief aan Palazzolo 

waarin by bevestig dat die aansoek om permanente 

verblyf goedgekeur is en dat die verantwoordelike 

minister versoek is om die permitte so you doenlik uit 

te reik. Hy meld verder dat Palazzolo se aansoek om h 

Ciskeise burger te word, goedgekeur is en dat die 

betrokke minister versoek is om die nodige sertifikaat 

in hierdie verband uit te reik en om Palazzolo te help 

om die nodige paspoort te bekom. Die paspoort na 

verwys, is natuurlik h Suid-Afrikaanse paspoort. 

Hierdie brief is opgestel deur De Pontes na aanleiding 

van h versoek van president Sebe. Volgens Steyn het De 

Pontes vir president Sebe meegedeel dat die 

Suid-Afrikaanse reg voorsiening daarvoor maak dat die 

president van die R S A bevoeg is om onmiddellik aan h 

persoon burgerskap te verleen. Hy het die Ciskeise 

president geadviseer om wetgewing dienooreenkomstig vir 

Ciskei te laat aanneem. Hierdie advies (wat terloops 

nie korrek is nie) is gevolg en is die betrokke 

wetgewing deur Ciskei aangeneem spesifiek met die oog 

daarop om Palazzolo te akkommodeer. 

Op 23. 1.1987 oorhandig De Pontes aan Steyn Palazzolo 

se paspoort asook sy foto's en die nodige inligting. 

Dit is vermoedelik vir die verkryging van die 

tydelike en permanente verblyfpermitte. 

Op 27. 1.1987 onderteken De Pontes h Reserwebank vorm 

om aan te dui om welke rede die 26,200 dollar 

die land ingebring is. Volgens die vorm is dit van die 

V S A gebring en is dit vir professionele dienste. 
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81.  Op 25. 1.1987 is die eerste konsep ooreenkoms ten 

aansien van die voorgenome Papillon Internationale 

(Edms) Bpk bereik. Dit sou h maatskappy wees met h 

aandeelkapitaal van R1 miljoen en waarin Palazzolo en 

De Pontes wesenlike aandeelhouding sou he. Op daardie 

stadium is reeds ooreengekom dat De Pontes geregtig sou 

wees op R130,000 se aandele waarvoor hy nie enige 

betaling hoef te maak nie. Dit was volgens De. Pontes 

vergoeding 'vir my dienste ens ten opsigte van die 

verkryging van sy reg om in Ciskei te bly, die 

beskikbaar stel van my verdere dienste, my kontakte ens 

en my deelname aan Papillon was dit die bedrag wat hy 

aangebied het en wat ek aanvaar het en die idee was dat 

die aanvanklik by wyse aandele in Papillon aan my 

uitgereik sou word.' 

82. Op 30. 1.1987 het De Pontes vir Palazzolo na die 

minister van Binnelandse Sake se kantoor geneem. Dit 

was direk na die parlementsopening. Tydens die gesprek 

met die minister blyk dit dat hy nie dadelik die geval 

onthou nie maar nadat die agtergrond aan hom 

verduidelik is, het die minister gese dat die 

departement die goed sal nagaan en oorweeg wanneer al 

die dokumente geliasseer is. Hy het ook gese dat die 

aangeleentheid die normale weg via die 

Direkteur-generaal geproseseer meet word. Scos later 

sal blyk is die aangeleentheid nie op die normale weg 

via die Direkteur-generaal geproseseer nie. 

83. h Nota van De Pontes van sy optrede gedurende Februarie 

ten einde die Palazzolo seuns op universiteit te kry 

spreek boekdele en wys dat by die R130,000 verdien het 

vir die gebruikmaak van sy kontakte. Om die persone 

wat geskakel is verleentheid te spaar word hulle name 

nie in hierdie verslag genoem nie. Dit lees egter soos 

h 'Who's Who' van politici en akademici. 
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84. Palazzolo se Ciskeise permanente verblyfpermit 

is gedateer 4 Maart 1987. 

85. Gedurende Maart het daar vier luukse motors in 

Oos-Londen per see gearriveer. Volgens die 

skeepsdokumente was hierdie motors vir De Pontes 

bestem. Dit het later geblyk dat dit die Palazzolos se 

voertuie was en vanwee meerdere probleme om die invoer 

van hierdie voertuie het De Pontes met die betrokke 

amptenare onderhandel en vertoe gerig. Die 

aangeleentheid het die betrokke kontroleur gepla en by 

het b kontemporere brief opgestel oor die gebeure. Die 

volgende aanhalings uit die brief is relevant: 

	

'(a) 	Mr De Pontes was advised of the requirements of 

the office pertaining to vehicle clearances i t o 

item 407. 

	

(b) 	He explained that these documents may be hard to 

produce in that the owner of the vehicle, Mr 

Palazzolo, had left Europe as secretly as possible 

in order that he could not be traced to South 

Africa now or at a later stage. ... • 

	

(d) 	Mr De Pontes accepted these requests and stated 

that he would do his best, but in view of the 

secrecy surrounding the family's departure from 

Europe it may be difficult and to reinforce his 

case produced a document signed by president 

Lennox Sebe of the Ciskei. 

(e) 	This document basically welcomed the Palazzolos to 

the Ciskei and also stated that he (president Sebe) 

welcomed the opportunity to open trade links with 

Peking. The secrecy of the letter was reiterated 

by Mr De Pontes, but in view of the fact that 

Peking is a communist block member, the information 

is passed to you for whatever action you may deem 
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necessary. Purportedly; this is the reason for 

Palazzolo's immigration and has the full backing of 

the R S A government and is known to the State 

President Mr P W Botha.' 

86. 	De Pontes ontken dat by die woorde 'as secretly' 

gebruik het maar moontlik 'as quietly.' Die verwysing 

na die Staatspresident verduidelik hy as sou by 

moontlik vir die betrokke beampte gese het dat mnr 

Palazzolo die Staatspresident in die wandelgange van 

die parlement gegroet het. Hoekom hy daarna verwys 

het, is nie verduidelik tensy aanvaar word dat dit was 

in h poging om druk op die beampte to plaas. 

Hoe dit ookal sy, aangesien De Pontes nie bevrediging 

by die amptenare in Oos-Londen gekry het nie het hy, 

volgens sy nota, onmiddellik vir minister Barend du 

Plessis se kantoor geskakel en daarna met adjunk-

minister Marais in verbinding oor hierdie 

aangeleentheid getree. Die aangeleentheid is later 

deur adjunk-minister Kent Durr hanteer. De Pontes het 

ook ter ondersteuning van die aansoek h beedigde 

verklaring gedateer 13. 3.1987 gemaak. Die juistheid 

van die bewerings in daardie beedigde verklaring is h 

onderwerp wat later behandel sal word .
1) 

Gedurende 

April 1987 het Palazzolo h woonstel by mnr Douw Steyn 

aangekoop. Hierdie woonstel was sedert die vorige jaar 

reeds in die mark gewees. Die maatskappy Papillon 

Internationale (Edms) Bpk is op 1. 4.1987 in Ciskei 

geregistreer en daarna as h buitelandse maatskappy in 

R S A geregistreer. Die maatskappy open h tjekrekening 

op 7 Mei 1987 en op daardie stadium reeds gebruik 

Palazzolo sy toekomstige naam van Von Palace 

Kolbachenko. 

87 	Op 9. 6.1987 dra De Pontes R50 000 oor vanaf Papillon 

se rekening na sy eie bankrekening. Hy het die 

lien Afd I 
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geld skynbaar nodig gehad om ten dele vir sy 

verkiesingskoste te betaal. 	Op dieselfde dag is h 

tjek van Papillon ten bedrae van R42 000 inbetaal in 

die Nasionale Party se verkiesingsrekening vir 

Oos-Londen stad. Die rekening was op daardie stadium 

met ongeveer R13 000 in h debiet. 

Op 18. 6.1987 rig adjunk-minister Kent Durr 'n brief aan 

De Pontes oor die motorvoertuie en spreek hom skerp aan 

omdat foutiewe inligting aan die departement gegee is. 

Op 30. 6.1987 koop Papillon h Mercedes Benz vir 

R61,600. Die motor is teen h afslag verskaf as h guns 

vir De Pontes. Palazzolo het De Pontes die keuse gegee 

om die voertuig in sy eie naam te laat registreer maar 

De Pontes verkies dat dit in die naam van Papillon 

geregistreer moet word. Die voertuig is tot sy 

voltydse beskikking gestel en word tans nog deur hom 

gebruik. 

90. Palazzolo se trust het op 13. 8.1987 h lening aan Douw 

Steyn gemaak van R29,000. Die geld is nie rentedraend 

nie en was terugbetaalbaar op 29. 2.1988. Dit is nog 

nie terugbetaal nie en h onbepaalde uitstel is verleen, 

91. Op 19. 8.1987 word Palazzolo se van verander Von Palace 

Kolbachenco kragtens h kennisgewing in die Ciskeise 

staatskoerant. Op onverklaarbare wyse verander sy 

voornaam van Vito Roberto na Robert. 

42. Op 24 Augustus onderneem De Pontes namens die Nasionale 

Party om die R42,000 terug te betaal. Die skuld bedra 

rente teen prima plus 1%. Geen datum van terugbetaling 

is op ooreengekom nie. In sy persoonlike hoedanigheid 

onderteken hy h verdere skulderkenning waarkragtens hy 

onderneem om die 850,000 vry van rente terug te betaal 

teen betalings van tussen R3,000 en R5,000 per maand. 

88. 

69. 
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Sodanige betalings is nooit gemaak nie aangesien die 

coreenkoms tussen hom en Papillon skynbaar was dat hy 

R5,000 per maand direkteursvergoeding sou kry. Die 

R50,000 is ook later in verrekening gebring. 

93. Gedurende Augustus 1987 het De Pontes R240,000 Papillon 

aandele kragtens h blanko oordrag van die aandele 

ontvang sonder dat hierdie aandeletransaksie 

geregistreer is. Die rede hiervoor was dat volgens 

inligting die oordrag van die aandele nie aan De Pontes 

vanwee valutabeheer kon geskied nie. 

94. Op 30. 8.1987 tree De Pontes met Scheffer in verbinding. 

Hy kom ooreen om Scheffer na Kaapstad te laat kom op sy 

of Palazzolo se onkoste. 	Scheffer Icon dan b gratis 

reis Kaap toe he en bier vakansie kom hou. Hy moes egter 

in hierdie tyd behulpsaam wees met die invul van die 

vorms om aansoek om permanente vestiging vir Palazzolo 

en sy groep. De Pontes het ook vir Scheffer op die 

lughawe ontmoet en hom daarna aan Palazzolo voorgestel. 

Volgens, hom het hy ook h dekkingsbrief van sy firma aan 

Scheffer verskaf om saam met die ingevulde vorms te 

neem. Presies wat by hierdie verskillende geleenthede 

plaasgevind het, is moeilik te bepaal aangesien De 

Pontes en Scheffer se getuienis verskil. 

95. Om en by 21 en 22. 9.1987 het h aantal interessante 

gebeure plaasgevind. 

(a) Douw Steyn verskaf, na h bespreking met De Pontes 

h getuigskrif ten aansien van Palazzolo en seuns 

vir voorlegging aan die departmenent van 

Binnelandse Sake. Dit is gemeensaak dat deel van 

die inhoud van daardie stukke opsetlik vals is. 

Palazzolo het intussen h goue ampsketting ter 

waarde van ongeveer R18,000 vir president Sebe 

laat maak. Volgens h nota van De Pontes se 

(b)  
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sekretaresse is gereel dat die oorhandiging van 

die ketting gelyktydig sou plaasvind met die 

voorlegging van sekere voorstelle aan Ciskei. De 

Pontes wou die president vir ongeveer h halfuur 

of h uur alleen sien, dan die voorlegging aan die 

voile komitee maak en aan die einde daarvan met 

'groot geskal die president se ketting aan hom 

oorhandig.' Dit het ook gebeur. 

(c) Op 22 September_het Palazzolo namens Papillon 

tjek ten bedrae van R15,000 aan mnr Mafani 

oorhandig. Mafani was h gevolmagtigde ambassadeur 

en amptenaar in die kantoor van die president. 

Daar is h dokument wat stel dat,dit h lening was. 

(d) Die eerste voorlegging gemaak, is h memorandum 

tesame met h konsepooreenkoms ten aansien van die 

radio, televisie en videoregte vir Ciskei. In 

terme van die ooreenkoms is hierdie regte aan 

Papillon verskaf. Die huidige uitsaaikorporasie 

se bates moes aan Papillon verkoop word en 

Papillon sou driekwart en die Ciskeise regering h 

kwart van die aandele in die nuwe maatskappy hou. 

Die belangrike bepalings vir doeleindes van 

hierdie verslag in die ooreenkoms is dat 'the 

radio service shall at all times be loyal to the 

government and shall in its broadcast promote the 

image of Ciskei and its leaders' en 'the radio 

service shall furthermore at all reasonable times 

grant transmission time to his Excellency 

President L L W Sebe and any other ministers of 

state or persons that the government may direct. 

Such persons shall furthermore be assisted in 

every way to ensure the maximum impact in the 

broadcasting time afforded them.' In die 

voorlegging word die belofte gemaak dat 'to help 

rebuild the esteem of president L L W Sebe, Radio 

Amatola will quote all announcements made by the 
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president in its news bulletins. Very important 

messages will be broadcast direct or recorded for 

transmission at a later stage.' 

(e) 	Die tweede voorlegging het betrekking gehad op die 

Ciskeise monetere owerheid en h Ciskeise nasionale 

bank. Weer eens is konsepooreenkomste aan Ciskei 

voorgele namens Papillon. Die funksie van die 

Ciskeise monetere owerheid was om die funksies van 

die S A Reserwebank in Ciskei oor te neem en 

Papillon sou die nodige deskundigheid in hierdie 

verband verskaf. -Inderdaad sou Papillon h aantal 

van die direkteure nomineer en die president sou 

hulle moes aanstel. Die Nasionale Bank sou deur 

Papillon opgerig word -en die Ciskei regering sou 

die reg verkry om tot 25% van die aandeelhouding 

te bekom. Die direksie sou deur Papillon beheer 

word. Die bank sou optree as bankiers vir die 

Ciskeise regering asook alle regeringsagentskappe 

en organe deur die Ciskeise regering gekontroleer. 

96 	De Pontes beweer dat hy en Palazzolo op 21. 9.1987 h 

mondelinge ooreenkoms bereik het ten aansien van die 

radioregte en die bankregte. Hierdie regte sou in 

Papillon vestig en die R50,000 wat de Pontes vantevore 

geleen het, sou afgaan as gedeeltelike betaling vir die 

radioregte wat hy verkry het. Hierdie ooreenkoms is 

volgens De Pontes in Januarie 1988 op skrif gestel en 

deur die partye geteken. Palazzolo betwis sy 

handtekening op die dokument. 

/ Op 9.11.1987 reik Ciskei h identiteitsdokument en 

reisdokument uit aan Palazzolo in sy nuwe naam. Die een 

dokument toon aan dat hy in Burgersdorp in die Kaap 

gebore is en die ander toon aan dat hy in Wes-Duitsland 

gebore is. De Pontes het hierdie foute opgemerk en 

desnieteenstaande stuur hy op 16.11.1987 gesertifiseerde 
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afskrifte van die tersaaklike bladsye van hierdie 

dokumente aan die Direkteur-generaal van Binnelandse 

Sake sonder enige kommentaar oor die foute. Uit h brief 
van dieselfde dag gerig deur De Pontes aan Scheffer blyk 

dit dat die Switserse stukke nog nie gefinaliseer is nie 

en dat, sodra dit gefinaliseer is, dit aan Scheffer 

verskaf sou word. Dit val vreemd op die oor aangesien 

De,Pontes by sy brief aan die Direkteur-generaal van 

2. 9.1987 na bewering die oorkonde met gewaarmerkte 

vertaling aangeheg het. Daar is geen dokument na 

16 November wat daarop dui dat die Switserse stukke wel 

aan die departement versend is nie. 

98 Op 21.12.1987 dra Scheffer Palazzolo se aansoek om 

permanente verblyf in die R S A voor aan die 

immigrantekeurkomitee van die departement van 

Binnelandse Sake. Die aansoek is deur daardie komitee 

goedgekeur. Wat Scheffer die komitee meegedeel het en 

wat in die leer was, is nie vas to stet nie. Soos later 

sal blyk, is hierdie leer gesteel en heelwaarskynlik 

vernietig.1) Na aanleiding van hierdie besluit word 

permitte vir blywende vestiginq dan op 23 Desember 

uitgereik en onderteken deur ene Van Vuuren namens die 

Direkteur-generaal. De Pontes het onmiddellik stappe 

geneem sodat hierdie permitte by Scheffer afgehaal kon 

word. 

99. Gedurende Desember het Palazzolo ook h blanko 
oordragvorm vir die Papillon aandele onderteken 

waarvolgens al die aandele oorgedra word aan De Pontes. 

Ook hierdie oordrag is nie uitgevoer.
2) 

100. Januarie 1988 het heel dramaties verloop. Die gerugte 

van h verkiesing het sterk in die lug gehang en 

_________________________________________________________ 
1 ) 

Sien Afd J 

Vgl par 93 
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gerugte het ontstaan dat Palazzolo onwettig die land 

binnegekom het. Dit het De Pontes besonderlik 

ontstel. • 

Scheffer het h afspraak gehad om vakansie te hou by 

Palazzolo. Palazzolo het die vliegtuigkaartjie van 

Pretoria na Kaapstad en terug laat uitreik en betaal. 

De Pontes het hiervan te hore gekom. Hy het met 

Scheffer in verbinding getree en hom versoek om oor 

Oos-Londen Kaapstad toe te vlieg. De Pontes het die 

nodige reelings vir die wysiging van die 

vliegtuigkaartjie getref en die addisionele betaling 

gemaak. 	Hy het Scheffer versoek om Palazzolo se 

departementele leer met hom saam te bring. 

_102. 	De Pontes was bekommerd gewees dat beweerde 'regse' 

elemente sou vasstel dat Scheffer hom besoek. Hy het 

toe opdrag aan sy sekretaresse gegee om h bespreking 

namens Scheffer onder h skuil- of vals naam by h hotel 

te maak. Sy sekretaresse het Scheffer op die lughawe 

afgehaal en hom hotel toe geneem waar die bespreking 

reeds gedoen is op h vals naam. De Pontes was reeds 

in die kamer van Scheffer toe Scheffer daar opdaag. 

Scheffer beweer dat by die leers by hom gehad het en 

dit aan De Pontes oorhandig het. De Pontes beweer dat 

Scheffer hom meegedeel het dat by die leers nie kon 

bring nie. Hoe dit ookal sy, die partye het h 

samespreking gevoer in sy kamer en het daarna aandete 

genuttig. De Pontes het Scheffer onder andere versoek 

om vas te stel of Palazzolo nie op die paspoort van 

Frapolli die land binnegekom het nie. Die kon eers 

die Maandag gedoen word. Scheffer het toe die naweek 

in h luukse hotel deurgebring op De Pontes se koste 

(ongeveer R500) en De Pontes het h Mercedes Benz 

motorvoertuig by Rothbart geleen sodat Scheffer die 

naweek daarmee kon rondry. 
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Navrae die Maandag het nie veel opgelewer nie en 

Scheffer en De Pontes het toe Kaapstad toe gevlieg. 

Scheffer beweer dat tydens sy besoek aan Oos-Londen 

het De Pontes aan sy eie leer getorring en het hulle 

saam briewe vervals ten einde 	duplikaat leer op te 

bou. Hierdie bewerings word betwis deur De Pontes. 

104, Ten spyte van De Pontes se• geweldige ongemak oor die 

aangeleentheid oorhandig hy die uitgereikte permitte 

aan Palazzolo op 11. 1.1988 in die geselskap van 

Scheffer. Scheffer het verder h week by Palazzolo op 

sy pleas gekuier en hy het selfs klerasie by horn 

afgebedel. 

105. Scheffer is terug Pretoria toe en De Pontes het sy 

sekretaresse, mevrou Scholtz, opdrag gegee om Pretoria 

toe te gaan om die leer persoonlik in te sien en om h 

komperuitdruk ten aansien van Palazzolo se binnekoms te 

verkry. Mevrou Scholtz was in ieder geval op pad 

Senekal toe maar De Pontes het toe onderneem om haar 

voile vliegtuigreiskoste te betaal wat by ook gedoen 

het. Mevrou Scholtz beweer dat sy nie die leers ter 

insae gekry het nie. Wat sy wel van Scheffer ontvang, 

was h komperuitdruk. Wat gebeur het, is dat Scheffer 

op 18 Januarie inligting aan die komperdames verskaf 

het wat sou aandui dat Palazzolo op sy eie paspoort op 

26.12.1986 die land binnegekom het. Geen ander 

inligting is in die komper ingevoer nie. Hierdie 

inligting wat op daardie dag ingevoer is, verskyn op 

fotokopie van h komper-uitdruk wat toe aan mev Scholtz 

verskaf is. Sy het dit mettertyd aan De Pontes 

oorhandig. 

106. Op 23. 1.1988, beweer De Pontes, het hy en Palazzolo 

die ooreenkoms van 21. 9.1987 onderteken vir 

rekorddoeleindes en h verdere ooreenkoms gesluit 



- 40 - 

waarvolgens De Pontes die Papillon-aandele oorneem. 

Die netto bate waarde van die aandele is bereken op 

R455 000. Gesien in die geheel van die transaksie 

beteken dit eenvoudig dat De Pontes byna h R1
/2 

miljoen se bates bekom het sonder dat hy een sent 

uitgele het. Die detail van die ooreenkoms is vir 

huidige doeleindes nie relevant nie. Weer eens betwis 

Palazzolo dat die ooreenkoms gesluit is en beweer hy 

dat sy handtekening vervals is. De Pontes betwis dit. 

107. Op 31. 1.1988 word Palazzolo gearresteer op h klagte 

dat hy die land onwettig binnegekom het. Op 

6 Februarie keer hy vrywillig terug na Switserland om 

die res van sy gevangenisstraf uit to dien. Tydens sy 

aanhcuding het hy na bewering sekere dokumente 

onderteken ten einde De Pontes volle beheer oor 

Papillon to gee. Daardie handtekeninge is ook in 

geskil. 

108. Op 7. 3.1988 trek die Ciskeise regering Palazzolo se 

burgerskap terug op grond daarvan dat dit verkry is as 

gevolg van bedrog. 

109. Ten slotte kan gemeld word dat Palazzolo se 

medebeskuldigde, ene Della Torre, se hersiening op 

14. 4.1988 geslaag het. Dit skyn dus asof daar wel 

meriete in Palazzolo se hersiening was. 
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HOOFSTUK 2 

ANALISE VAN DIE GETUIENIS 

INLEIDING  

110. In hierdie hoofstuk word die toutjies bymekaar 

gebring en word die onderskeie relevante gebeure 

geanaliseer. Na aanleiding van hierdie analise 

sal die gevolgtrekkings en aanbevelings mettertyd 

gemaak word. 

PALAZZOLO SE BINNEKOMS IN DIE R S A  

111. Aangesien Palazzolo die houer van h Italiaanse 

paspoort was, het by h visum benodig om die R S A 

te betree. h Visum is hom deur die minister 

geweier. Palazzolo het die land op 26.12.1986 

deur Jan Smuts Lughawe binnegekom op die paspoort 

van Frapolli. Frapolli se foto is op die paspoort 

met Palazzolo s'n vervang. Palazzolo het ook 

valse inligting op sy binnekoms-vorm ingevul. 

112. Palazzolo beweer dat De Pontes geweet het van sy 

voorgenoeme ontsnapping by die Switserse tronk op 

24.12.1986 en sy voorgenome binnekoms op 26 

Desember in die R S A. De Pontes ontken hierdie 

bewerings. 	Daar is h stawing vir Palazzolo se 

bewering in die beedigde verklaring van Rothbart 

wat hierbo aangehaal is in paragraaf 74. Soos 

aangedui, het Rothbart getuig in h poging om die 

skade wat sy beedigde verklaring aan De Pontes se 

weergawe verrig het, reg te stel. Hy het getuig 

dat sy beedigde verklaring onjuis is. Volgens sy 

reggestelde getuienis het De Pontes nie van 

Palazzolo se voorgenome binnekoms geweet nie. 

Rothbart se getuienis ter regstelling is so 

ongeloofwaardig en vol teenstrydighede dat dit nie 

die moeite loon om dit te analiseer nie. 

D.  

E.  
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113. Ten spyte van Rothbart se onsuksesvolle poging 

tot regstelling is ek nie tevrede dat De Pontes 

se ontkenning vals is nie. Die rede is die 

volgende: By sy aankoms op die Jan Smuts het 

Palazzolo vir Robert De Lange in Oos-Londen 

geskakel. De Lange het op sy beurt De Pontes aan 

die Oos-rand gekontak en hom meegedeel van 

Palazzolo se binnekoms. Volgens De Lange was De 

Pontes verbaas gewees. As Palazzolo kort 

vantevore met De Pontes sou gepraat het (soos by 

beweer), moes by in telefoniese verbinding met 

hom gewees het waar.De Pontes in Transvaal 

vakansie gehou het. Op die waarskynlikhede kon 

Palazzolo nie vir De Pontes in die tyd geredelik 

gekontak het nie. As egter veronderstel word dat 

Palazzolo op 24 Desember met de Pontes gepraat 

het, sou De Pontes hom tog sy telefoonnommer in 

Transvaal verskaf het. Palazzolo sou dan nie 

Oos-Londen toe geskakel het om De Pontes op to 

spoor nie. Dit is dus onwaarskynlik dat De 

Pontes vooraf kennis gedra het van Palazzolo se 

voorgenome binnekoms op 26 Desember. 

114. Nadat De Lange vir De Pontes geskakel het, is De 

Pontes onmiddellik na die lughawe waar by 

Palazzolo en sy familie ontmoet het. Die 

volgende vraag wat oorweging verdien, is of De 

Pontes bewus geword het van Palazzolo se 

onreelmatige binnekoms en, indien wet, wanneer? 

115. De Pontes het op daardie stadium geweet dat 

(a) Palazo1lo geen verblyfpermit vir Ciskei 

gehad het nie; en 

(b) Palazzolo nie h visum vir die R S A gehad 

het nie. 
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Mens sou dus verwag dat De Pontes onmiddellik sou 

besef het dat Palazzolo die land onreelmatig 

binnegekom het en dat hy onmiddellik navraag sou 

gedoen het oor die wyse waarop Palazzolo die land 

binnegekom het. 

In De Pontes se verklaring van 4. 3.1988 (P 70) 

meld hy nie of hy enige navraag in hierdie 

verband op daardie stadium gedoen het nie. Hy 

meld wet dat by aan die begin Januarie 1988 

navraag oor die aangeleentheid gedoen het en hy 

het Palazzolo versoek om sy paspoort. Dear was 

volgens hom geen binnekomsstempel daarin nie en, 

se hy, 'meneer Palazzolo het verduidelik dat hy h 

brief van president Sebe aan die beamptes by Jan 

Smuts getoon en dat hy op grond daarvan toegelaat 

is om die land binne te kom.' 

Hierteenoor moet sy getuienis voor die kommissie 

gestel word. Nou is sy saak dat die 

verduideliking aan hom op 26.12.1986 op die 

lughawe gegee is. Dit is nie te versoene met die 

aangehaalde verklaring nie. In ieder geval is 

die verklaring in h ander opsig misleidend. Dit 

skep die indruk asof De Pontes eers in Januarie 

1988 gemerk het dat daar geen binnekomsstempel in 

Palazzolo se paspoort was nie. Volgens sy 

getuienis het hy dit al gedurende Maart 1987 

geweet. 

116. 	De Pontes het in die loop van sy getuienis to 

kenne gegee dat hy geglo het dat Palazzolo in 

transito na Ciskei was. Hierdie verduideliking 

van hom is onsinnig omdat h persoon natuurlik nie 

in transito kan wees tensy hy of b in transito 

visum het om die land to betree of indien hy nog 

in die internasionale gedeelte van die lughawe is 

nie. Sy getuienis dat by geglo het dat Palazzolo 

in transito was, is h duidelike nagedagtenis 

veral indien in ag geneem word dat Palazzolo na 
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bewering die voormelde verduideliking aan hom sou 

gegee het. 

117. Tydens h onderhoud met die polisie (wat op band 

opgeneem is) het De Pontes onder andere die 

volgende gese: 

'Ek het vir hulle gehelp om kaartjies of te 

bespreek Oos-Londen toe, hulle is Oos-Londen toe 

en die volgende dag is hulle ek dink Ciskei toe 

Palazzolo het inderdaad Oos-Londen toe gevlieg 

maar onder die naam Pratolli wat opsigtelik h 

verwronge weergawe van die naam Frapolli is. 

De Pontes se getuienis is egter nou dat toe hy by 

die lughawe aangekom het, het Palazzolo aireeds 

die kaartjies aangekoop en het by wat De Pontes 

is slegs die lughawepersoneel versoek om 

Palazzolo behulpsaam te wees om h vlug te bekom. 

Hierdie.getuienis is nie te versoene met sy 

vorige weergawe nie. 

118. Palazzolo en sy geselskap het toe na Oos-Londen 

vertrek, is deur De Lange op die lughawe ontmoet 

en het in die Osner hotel gebly tot 31 Desember. 

Hulle is inbespreek onder die naam Frapolli. 

Volgens die rekords van die hotel is die 

bespreking gedoen deur De Pontes. Volgens De 

Lange het De Pontes hom versoek om Palazzolo na 

die Osner hotel te neem. 

De Pontes se antwoord hierop is dat hy nie kan 

onthou dat hy die bespreking van die hotel 

akkommodasie self sou verrig het nie. Hy se dit 

is onwaarskynlik omdat by nie normaalweg h 

bespreking in h hotel sal doen nie. Natuurlik 

was die omstandighede in hierdie geval buiten= 

gewoon. Wat eienaardig opval, is die feit dat 

hierdie ongeveer die enigste aangeleentheid wat 

in die ondersoek ter sprake gekom het wat De 
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Pontes nie kan onthou nie. 	Wat ook opval, is 

dat De Lange se getuienis op hierdie punt nie 

deur De Pontes se advokaat tydens De Lange se 

getuienis in geskil geplaas is nie. 

De Pontes se standpunt is dat daar h verdere 

waarskynlikheid is waarom hy nie die Osner 

bespreking sou gedoen het nie. Hy se dat hy dit 

nie sou duld dat Palazzolo onder h vals naam 

inbespreek word by h hotel nie. Komende van 

iemand wat later opdrag aan sy sekretaresse gee 

om Scheffer onder b vals naam by h hotel in te 

bespreek, klink hierdie verduideliking bra hot. 

119. 	Toe die gerugte om Palazzolo se binnekoms in 

Januarie 1988 ontstaan het en De Pontes vir 

Scheffer laat kom het om die leers seam te bring, 

het Pontes, volgens sy sekretaresse mev Scholtz, 

gese dat by die gevoel gekry het dat Palazzolo h 

ander persoon se paspoort kon gebruik het en het 

hy toe Scheffer gevra om vas te stel of die 

departementele rekords nie aantoon dat die 

paspoort van Frapolli vir die binnekoms gebruik 

is nie. Die rede waarom De Pontes gedink het dat 

Palazzolo onder Frapolli se paspoort die land 

binne gekom het, is volgens sy getuienis die 

volgende: 

'V: Wat op aarde het u laat dink aan die naam 

Frapolli? 	Daar was gerugte dat mnr 

Palazzolo onder h ander persoon, h vriend 

van hom, se naam ingekom het. Ek ken mnr 

Frapolli. Hy en mnr Palazzolo is min of 

meer dieselfde grote ens en die gedagte het 

opgekom dat dit moontlik hy kon wees. 

V: Was die gerugte, se jy nou, dat by ander h 

vriend van hom se naam ingekom het? ---

Ja of h ander persoon 

V: Ja want dit is die eerste keer wat ek nou 
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hoor van h vriend 	b Ander persoon.' 

Hierdie verduideliking is ook maar hol. 

120. Indien al bogenoemde faktore saamgeneem word, 

moet De Pontes se bewering omtrent sy kennis en 

geloof oor Palazzolo se onregmatige binnekoms 

verwerp word en word dit bevind dat hy ten minste 

sedert 26.12.1986 geweet het dat Palazzolo die 

land onregmatig binnegekom het. 	Dit is ook die 

enigste redelike verduideliking vir sy 

rondgeskarrel om die departementele rekords in 

die hande te kry toe die gerugte in Januarie 1988 

ontstaan het. 

121. h Verbandhoudende vraag is of De Pontes geweet 

het van Palazzolo se voorgenome ontsnapping uit 

die Switserse gevangenis en, indien nie, of hy 

daarvan bewus geword het voor Palazzolo se arres 

op 31. 1.1988. Palazzolo beweer in hierdie 

verband dat De Pontes te alle tye kennis van sy 

voorgenome ontsnapping en sy daadwerklike 

ontsnapping gehad he. De Pontes ontken hierdie 

bewerings. Dit mag net bygevoeg word dat mej De 

Lange (Palazzolo se sekretaresse) oortuig is van 

die feit dat haar broer Robert de Lange en De 

Pontes ten voile bewus was van die feit dat 

Palazzolo uit die Switserse gevangenis ontsnap 

het. Hoewel aanvaar word dat haar oortuiging eg 

is, kon sy nie feite verskaf waarop haar 

oortuiging gebaseer is nie. Daar kan gevolglik 

beswaarlik bewyswaarde aan haar oortuiging geheg 

word. Die vraag is dan of die beskikbare 

objektiewe feite juf De Lange se oortuiging 

bevestig. Die feite word vervolgens verder 

geanaliseer. 

122. Ontsnapping uit h gevangenis is nie h misdryf 

ooreenkomstig die Switserse reg nie. Dit kan as 
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h felt aanvaar word. Palazzolo het hierdie felt 

aan De Pontes oorgedra. Wanneer en onder welke 

omstandighede, kon De Pontes nie onthou nie. 

Hoekom Palazzolo dit sou meegedeel het, kon De 

Pontes ook nie verantwoord nie. Tensy aanvaar 

word dat die mededeling deel was van h 

koffiegeklets, is die enigste verduideliking dat 

dit was om De Pontes gerus te stel dat h 

ontsnapping nie onregmatig sal wees of was nie. 

123. De Pontes het Palazzolo in die gevangenis in 

Switserland ontmoet in laasgenoemde hoedanigheid 

as h veroordeelde gevangene. Ten spyte daarvan 

bespreek Palazzolo en De Pontes op twee 

geleenthede in die gevangenis (Julie en Oktober 

1986) die kwessie van h moontlike uitlewering 

vanaf die R S A aan Switserland. 	Hoe 

uitlewering ter sprake kon kom in h ander konteks 

as h onwettige vertrek uit Switserland kon De 

Pontes hoegenaamd nie verduidelik nie. 

124. Met die invoer van die Palazzolo motors in Maart 

1987 het De Pontes aan die doeanebeampte (Dyck) 

verduidelik dat die nodige dokumentasie nie uit 

Europa bekom kon word nie omdat Palazzolo 'had 

left Europe as secretly as possible in order that 

he could not be traced now or at a later stage 

Selfs al word De Pontes se amendement aanvaar 

naamlik dat die woord 'secretly' vervang moet 

word met die woord 'quietly' is dit nie moontlik 

om h onskuldige interpretasie aan hierdie 

stelling te heg nie. 

125. De Pontes het ook getuig dat by geglo het dat 

voordat Palazzolo na die R S A gekom het, sy 

vonnis ten dele tersyde gestel is deur h 

hersieningshof. Sy geloof is glo gebaseer op wat 
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Palazzolo hom een of ander tyd sou meegedeel het. 

Hierdie stelling van de Pontes word vervolgens 

naderby bekyk. 

. 126. 	Palazzolo het in hoer beroep teen sy 

skuldigbevinding en vonnisse gegaan. Tegnies kan 

die beroep verdeel word tussen h appel eo nomine 

en h hersiening. De Pontes getuig dat hy geglo 

het dat die hersiening geslaag het. Hy kon 

natuurlik nie getuig dat hy geglo het dat die 

appel geslaag het nie omdat sy korrespondensie 

gedurende September 1987 aandui dat die appel nog 

hangende is. In hierdie verband moet ook in ag 

geneem word dat De Pontes geweet het dat 

Palazzolo nie geregtig was op borg hangende sy 

appel nie. Dit beteken dat toe hy in September 

1987 gese het dat die appel nog hangende is, kon 

Palazzolo nie op daardie grond op daardie stadium 

uit die gevangenis wees nie. Toe De Pontes met 

hierdie feit gekonfronteer is, het hy verkies om 

sy antwoord voor te behou en hy is die kommissie 

nog steeds h antwoord skuldig. 

127. De Pontes het ten minste drie geleenthede gehad 

om te getuig oor sy geloof. Hy het dit nie 

gedoen tydens sy polisie-onderhoud wat op band 

opgeneem is gedurende Maart 1988 nie. Hy het dit 

ook nie genoem in sy self opgestelde verklaring 

van 4. 3.1988 nie. Geen melding is van die feit 

gemaak in die loop van sy getuienis in hoof nie. 

Dit is eers geopper in die loop van sy 

kruisondervraging. 

128. Selfs al word veronderstel dat dit bloot 

toevallig is dat by nie die aangeleentheid op h 

vroeer stadium genoem het nie, is die probleem 

met sv huidige relaas dat dit nie te ryme is met 

sy gemelde verklaring nie. In sy verklaring tref 



by nie h onderskeid tussen h appel en hersiening 

nie en gebruik hy die woord 'appel' om ook na die 

sogenaamde hersiening te verwys. Dit is dus 

waarkynlik dat by voor die datum van daardie 

verklaring ook nie die betrokke onderskeid sou 

getref het nie soos byvoorbeeld in sy brief van 

2. 9.1987. 

129. Dit is miskien doenlik om uit daardie brief wat 

gerig is aan die Direkteur-generaal, Departement 

van Binnelandse Sake gedeeltelik aan te haal. 

Dit lui soos volg: 

'Switserse posisie: Paragraaf 4 van aansoekvorm 

verwys: Ons bevestig dat ons klient tans skuldig 

bevind en gevonnis is in terme van die Switserse 

Statutere Reg met betrekking tot die hanteer van 

fondse namens kliente waar sodanige fondse 

vermoed word uit h onwettige bron verkry is. Die 

oorspronk•like oorkonde (in Italiaans) word hierby 

ingesluit, tesame met h gewaarmerkte vertaling in 

Engels daarvan. Daaruit sal duidelik blyk dat 

die betrokke oortreding nie h oortreding in 

Suid-Afrika sou uitmaak nie en na ons klient se 

mening inderdaad ook nie juridies korrek is nie, 

in terme van die Switserse Reg nie - vandaar dat 

die aangeleentheid tans op appel is wat hangende 

is. Volledigheidshalwe sluit ons weereens - soos 

ook by die visum aansoek gedoen is - h 

uiteensetting van sy prokureur, mnr Mario 

Postizzi hierby in wat die posisie, soos by dit 

sien, uiteensit asook gronde van appel ens.' 

130. Die probleem met hierdie uiteensetting is dat die 

oorspronklike oorkonde waarna verwys word asook 

die uiteensetting van die prokureur dat hy 

uiteensetting gee van die stand van sake soos in 

Julie 1986, m a w alvorens enige hersiening kon 
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geslaag het. Dit het De Pontes geweet. As sy 
getuienis die waarheid is, word hoegenaamd nie 

verstaan hoekom hy as deel van sy aansoek om 

permanente vestiging die feit sou verswyg het dat 

h wesenlike deel van die heslissing tersyde 

gestel is en word nie verstaan hoekom hy die 

posisie sons in daardie dokumente uiteengesit sou 

voorhou as die huidige ('tans') posisie nie. 

131. Ten slotte, as die hersiening sou geslaag het dan 

sou, volgens De Pontes se begrip van die 

verrigtinge, die vonnis van Palazzolo verminder 

gewees het na 4 jaar gevangenisstraf bereken 

vanaf 20.. 4.1984 en sou dus eers verstryk het op 

19. 4.1988 en nie op 26.12-.1986 toe Palazzolo 

gearriveer het nie. 	Hierdie aspek is nie met De 

Pontes in die loop van sy getuienis opgeneem nie 

en kan dus nie teen hom gebruik word nie. Hy kon 

moontlik geglo het dat Palazzolo afslag vir die 

res van sy gevangenisstraf kon ontvang het. 

132. Om op to som: Die oorweldigende waarskynlikhede 

is dat De Pontes wel bewus was van die feit dat 

Palazzolo ontsnap het uit die Switserse 

gevangenis en hierdie kennis het by sedert 

26.12.1986 gehad. 
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PALAZZOLO SE BEWEERDE VESTIGING IN CISKE""  

133. Volgens h ongedateerde brief aan mnr Douw Steyn 

sou president Sebe h aansoek om tydelike verblvf 

in Ciskei goedgunstig oorweeg indien Palazzolo 

sekere finansiele voorwaardes sou nakom. Volgens 

die getuienis was een van hierdie voorwaardes dat 

Palazzolo ongeveer SF2,miljoen in Ciskei moes 

bele en die nodige reelings in hierdie verband 

moes tref. Dit het Palazzolo tot vandag toe nog 

nie gedoen nie. 

134. Ten spvte hiervan is h tydelike verblyfpermit aan 

Palazzolo uitgereik deur die Ciskeise regering en 

dit is gedateer 13.10.1986. Soos egter blyk uit 

sowel De Pontes as Steyn se getuienis, is hierdie 

permit eers uitgereik na Palazzolo se binnekoms, 

d w s gedurende of ongeveer Januarie 1987. h 

Mens kan maar net raai waarom die permit 

teruggedateer is. 

135. Intussen het president Sebe op 22.10.1986 per 

brief reeds die nie-bestaande aansoek om 

permanente vestiging van Palazzolo toegestaan. 

Die formele aansoek is in Januarie 1987 voorberei 

en waarskynlik ingedien en is weer deur president 

Sebe goedgekeur tesame met h onderneming om 

burgerskap aan Palazzolo to verskaf. h 

Permanente verblyfpermit is op 4. 3.1987 aan 

Palazzolo uitgereik. 

136. Die skema deur De Pontes vir Palazzolo uitgewerk, 

was dat Palazzolo permanente vestigingsregte in 

die Ciskei moes kry wat hom dan in staat sou stel 

om vrylik in die R S A rood to beweeg. Die 

toepaslike beginsel voorveronderstel natuurlik 

F• 



dat Palazzolo homself permanent in Ciskei moes 

vestig. Volgens ooreenkoms tussen die R S A en 

Ciskei is.'n permanente inwoner van die een land 

geregtig om vrylik in die ander land rond to 

beweeg. 

137. Die feit is egter dat Palazzolo homself nooit in 

Ciskei permanent wou vestig nie. Hy wou homself 

in die R S A permanent vestig. De Pontes was 

hiervan bewus. Om die probleem te oorkom het 

Palazzolo h woonstel in Ciskei gekoop vir R76,850 

en n huis in Oos-Londen vir R350 000. Beide 

transaksies het plaasgevind in die eerste week 

van Januarie 1987. De Pontes het persoonlik 

gereel dat Palazzolo se meubels by sy Oos-Londen 

woning afgelewer word. Enkele meubelstukke is in 

die Ciskeise woonstel geplaas. Palazzolo het 

homself permanent in Oos-Londen gevestig. Hy het 

nooit in die Ciskeise woonstel geslaap nie. Daar 

was ook nie klerasie nie. Hy het verder gegaan 

en in die loop van 1987 h huis in Kaapstad gekoop 

vir meer as h R1
/2 miljoen en ook h plaas te 

Franshoek vir ongeveer R2,2 miljoen. Hy het sy 

kantoor in Kaapstad gevestig. Hy self het gebly 

tussen die plaas en sy waning. 

138. De Pontes was van al hierdie feite ten voile 

bewus. Nogtans ontken by in die loop van sy 

getuienis dat Palazzolo homself permanent in die 

R S A gevestig het. Sy standpunt is omdat 

Palazzolo h woonstel in Ciskei gehad het en dit 

partymaal as sy adres aangegee het, het Palazzolo 

homself permanent in Ciskei gevestig. Dit is een 

van meerdere gevalle waar De Pontes sy regskennis 

op so h wyse wanaangepas het dat dear maar alleen 

h afleiding van male fides geregverdig is. 

t 
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139. 	Die optrede van De Pontes word nog erger as in ag 

geneem word dat toe Palazzolo homself alhier 

gevestig het, het hy nog nie h permanente 

verblyfreg in Ciskei gehad nie. In hierdie 

verband is die letter en gees van die ooreenkoms 

tussen die R S A en Ciskei geignoreer. Die 

volgende uittreksels uit De Pontes se getuienis 

spreek vir sigself. 

'VOORSITTER: Wanneer het mnr Palazzolo 

permanente verblyf in Ciskei gekry? --- In 

Oktober, net na my en mnr Steyn se terugkeer. 

Maar van wanneer of gee h president - ek bedoel 

mens kan mos nie hier in ons land na die 

Staatspresident toe gaan en h brief kry dat mens 

permanente verblyf kry nie. --- As u my net sal 

toelaat, dan sal ek u volledig antwoord. 

Uiteraard is daar h baie groter mate van direkte 

beheer in die Nasionale State soos wat dit maar 

elders in Afrika ook gaan. Die President het 

aangedui dat permanente verblyf aan mnr Palazzolo 

cregee sou word. Hy het kort na hy in die Ciskei 

ingekom het is tydelike verblyfpermitte aan hom 

uitgereik, terwyl sy permanente verblyfpermitte 

geprosesseer is. 

VOORSITTER: Wanneer is die tydelike permitte 

uitgereik? In Maartmaand? 	Ek dink in 

Maartmaand. 

Met ander woorde, by het van Desember tot Maart 

het hy nie h permit gehad nie wat statuter 

uitgereik is nie? 	Dit is tegnies seker so. 

Nee, dit is regtens so. Ek bedoel, daar is tog h 

wet wat daar geld en net so hier geld. Dit is 

dieselfde wet. Is dit nie so nie? 	Dit is in 

opdrag en met toestemming van die President 

gedoen. 
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Ja, maar as daar h ooreenkoms tussen die 

Republiek en Ciskei is dat h persoon h permanente 

inwoner in die Ciskei, hier toegang het, dan 

verwag h mens tog seker dat daardie persoon h 

statuter permanente verblyf in die Ciskei het en 

nie h informele permanente verblyf nie. 	Ek 

kan nie kommentaar lewer daarop nie.' 

'VOORSITTER: Maar as ons nou praat van korrekte 

wee, die Ciskeise permanente verblyfbrief wat u 

van President Sebe gekry het is nie op die gewone 

statutere wyse geprosesseer nie. Daar was nie h 

formele aansoek gewees nie. Dit is nie na die 

betrokke departement nie. U het met h 

presidensiele brief gegaan. --- Die wyse van hoe 

daar in die Ciskei gewerk word, dit het deur die 

amptelike kanale het dit gegaan na die President, 

deur sy Minister van Justisie. By mnr Palazzolo 

se aankoms is daar die nodige dokumente 

geprosesseer ensovoorts. 

Ja, maar die onderneming om hom permanente 

toegang to gee is gegee voordat daar h formele 

aansoek was. Voordat die statutere voorskrifte 

nagekom was. --- Dit is die werkswyse aldaar. 

Ja, maar dit is nie die voorgeskrewe statutere 

werkswyse nie. Dit is die enigste punt wat ek 

maak. Stem u daarmee saam? 	Ek aanvaar dit 

so, maar ek se ook net weer eens dat dit is nie 

abnormaal dat dit so sou werk nie.' 

140. 	Die Ciskeise betrokkenheid by onreelmatighede in 

verband met Palazzolo se binnekoms word grafies 

geillustreer deur die binnekomsstempel wat in sy 

paspoort aangebring is. Soos reeds gemeld, is 

daar h Ciskeise binnekomsstempel gedateer 

27.12.1987. Daardie stempel is gedurende Maart 

1987 aangebring. Dit is nie aangebring om h 



situasie in retrospek reg te stel nie. Dit is 

aangebring om die R S A se doeanebeamptes te 

mislei ten einde hulle te oorreed omdat Palazzolo 

homself reeds op daardie dag in Ciskei gevestig 

het sodat sy luukse motor (waarna later 

teruggekeer word) ) doeanevry die land kon 

binnekom. Wie namens Palazzolo in hierdie 

verband opgetree het, kon nie in die loop van die 

getuienis vasgestel word nie maar dit staan vas 

dat mnr Douw Steyn persoonlike kennis van die 

aangeleentheid het en dus moontlik be.trokke kon 

wees. De Pontes het volgens sy eie getuienis, 

gedurende hierdie tyd Palazzolo se paspoort onder 

r)e aehad want by moes Palazzolo behulpsaam wees 

by die klaring van die voertuie. Hy wit dat dit 

was nadat die stempel aangebring is. Dit is nie 

moontlik om in hierdie verband 	feitebevinding 

te maak nie. 

-------------------------------- 
1) 

 

Sien Afd I 
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WANVOORSTELLINGS AAN DIE DEPARTEMENT BINNELANDSE SAKE 

141. Meerdere wanvoorstellings is aan die betrokke 

departement van tyd tot tyd gemaak. Die 

wanvoorstellings word vervolgens geanaliseer. 

142. Palazzolo het tydens sy eerste konsultasie vir De 

Pontes meegedeel dat daar h Italiaanse lasbrief 

en aansoek om sy uitlewering is op grond daarvan 

dat hy georganiseerde misdaad sou gehelp het om 

geld te verberg. 	De Pontes het geweet dat 

hierdie h materiele feit is en dat Palazzolo 

waarskynlik nie in die R S A verblyfpermitte sou 

kry as hierdie feit bekend was nie. Hy het 

hierdie feit deurgaans verswyg. 

143. De Pontes het meerdere male die department en die 

minister meegedeel dat die oortredings waaraan 

Palazzolo in Switserland skuldig bevind is, nie 

oortredings in terme van die Suid-Afrikaanse reg 

is nie. 	Dit is 'la verstommende stelling en nie 

net omdat De Pontes nie sinvol kon verduidelik op 

watter feite sy mening gebaseer was nie. Ten 

eerste is hy meegedeel dat Palazzolo geld uit 

Italie na Switserland gesmokkel het. Dit was h 

sogenaamde valuta-oortreding in De Pontes se oe. 

Dit het N valuta-oortreding in sy oe gebly selfs 

nadat, soos uit die voorafgaande paragraaf blyk, 

dit aan hom meegedeel is dat die Italianers dit 

as hulp aan georganiseerde misdaad beskou. 

Ongelukkig vir De Pontes was dit nie die 

valuta-oortreding waarna hy verwys het in sv 

voorstellings aan die departement nie omdat die 

oorplasing van die geld uit Italie niks met sy 

skuldigbevinding in Switserland te doen gehad het 

nie. Selfs al word veronderstel dat De Pontes 

geglo het dat dit om N valuta-oortreding gegaan 

het, word nie verstaan hoe hy kan beweer dat 
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daarstel nie. 

Palazzolo het De Pontes uitdruklik meegedeel dat 

hy daaraan skuldig bevind is dat hy 

dwelmhandelaars met opset by 

moontlikheidsbewussyn gefinansier het. Dit is 

natuurlik h misdryf in die R S A en was op 

daardie stadium strafbaar met h minimum 

gevangenisstraf van 5 jaar en h maksimum van 15 

jaar. 

144. Sy dekbrief aan die departement gedateer 2.9.1987 

skep valslik die beeld dat Palazzolo in Ciskei 

woonagtig was terwyl De Pontes goed geweet het 

dat Palazzolo op daardie stadium in Kaapstad 

gewoon het. Met hierdie aspek is in meer detail 

reeds gehandel.1) 

145. De Pontes het 16.11.1987 die gesertifiseerde 

afskrifte uit Palazzolo se Ciskeise 

identiteitsboek en reisdokument na die 

departement afgestuur sonder kommentaar. Hy het 

op daardie stadium geweet dat die inligting 

daarop deels vals is. Die een dokument se 

naamlik dat Palazzolo in Burgersdorp gebore is en 

die ander een se dat by in Wes-Duitsland gebore 

is. Dit is moeilik om hierdie foute op die 

Ciskeise dokumente of te maak as blote klerklike 

foute. (Terloops is dit redelik om te vermoed 

dat De Pontes sy aandadigheid aan die verkryging 

van hierdie dokumente in Ciskei ontken vanwee 

hierdie opsigtelike foutiewe inligting. Hierdie 

ontkenning bots met h beedigde verklaring van hom 

gedateer 13. 3.1987 waar hy gese het dat hy 'al 

die onderhandelings en aansoeke namens die 

betrokkenes (insluitende Palazzolo) in Ciskei 

hanteer het ..., ).2)  

1)  
Sien Afd F 

2)  
Sien par 158 
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146. 	De Pontes het die Palazzolo getuigskrifte wat 

opgestel is deur Steyn na die departement 

deurgestuur of laat deurstuur. Die getuigskrifte 

is in h wesentlike opsig vals. Steyn verklaar 

daarin dat hy die betrokke persone drie jaar reeds 

ken terwyl hy hulle slegs h jaar. gelede ontmoet 

het. Steyn regverdig sy gedrag gedeeltelik deur 

te se dat hy die verkeerde inligting aangebring 

het nadat hy die kwessie met De Pontes•bespreek 

het en ne Pontes hom aangese of aangeraai het om 

dit te doen. De Pontes erken h gesprek met Steyn 

oor die getuigskrifte maar ontken dat hy vir Steyn 

sou gese het om die valse inligting te verskaf. 

Wat andersins om die getuigskrifte te bespreke 

was, blyk egter nie uit die getuienis nie. In die 

fig van Steyn se erkende eie rot in die 

aangeleentheid, kan geen bevinding teen De Pontes 

gemaak. 

	

147. 	De Pontes het die reeds dikwels gemelde 

dekkingsbrief van 2. 9.1987 opgestel en by 

implikasie het hy die inligting vervat in die 

aanhangsels bevestig. In sy getuienis ontken by 

dat hy die aanhangsels nagegaan het. Al die 

aanhangsels is tans nie beskikbaar nie maar een 

aanhangsel bevat onteenseglike valse inligting en 

as De Pontes die aanhangsel sou gelees het, sou 

hy onmiddellik besef het dat die inligting vals 

is. Dit word daar byvoorbeeld gese dat Palazzolo 

in Duitsland werksaam was vir die periode wat by 

in Switserland in die gevangenis deurgebring het. 

Daar word verder gese dat Palazzolo sedert 

Desember 1986 in Ciskei gewerk het. Die dokument 

stel ook dat Palazzolo nie h vorige nano gehad 

het nie. 	Die dokument is deur Palazzolo 

opgestel en is dus h valse voorstelling in sy eie 

handskrif. Dit is nie moontlik om h bevinding te 
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maak dat De Pontes wel die aanhangsels gelees het 

nie. 

148. Dieselfde brief verwys na die rekord van die 

Switserse hofverrigtinge in die oorspronklike 

Italiaans en die vertaalde Engels. Dit beweer dat 

hierdie stukke by die brief aangeheg is. Daar is 

egter la brief van De Pontes van 16.11.1987 gerig 

aan Scheffer wat aandui dat die rekord op daardie 

laat stadium nog nie beskikbaar was nie. 

Aangesien De Pontes die betrokke brief van 2 

September voor die tyd opgestel het, kan dit wees 

dat hy bloot nalatig was. Aan die ander kant 

volhard hy met die bewering dat die stukke wel 

aangeheg is.1)  

149. Soos later sal blyk het Scheffer homself ook aan 

meerdere wanvoorstellings aan die departement 

skuldig gemaak. Aangesien Palazzolo nie getuig 

het nie is dit nie moontlik om verdere bevindings 

teen hom in hierdie aspek uit to bring nie. 

Vgl verder. par 169 
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g. 	BEWEERDE VALUTA EN VERWANTE OORTREDINGS.  

150. 	Volgens De Pontes was sy ooreenkoms met Palazzolo 

ten aansien van die tjek van 26 200 dollar dat 

1,200 dollar aan De Lange betaal moes word om sy 

vakansiekoste deels te delg en die balans moes 

ten dele aangewend word as h donasie aan h 

Ciskeise Welsynsorganisasie en ten dele ter 

betaling van De Pontes se uitgawes. Indien die 

bedrag by wyse van finansiele rand die land binne 

gebring kon word, kon dit omgesit word in 

ongeveer R118 000. Indien dit egter in 

komersiele rand die land binne gebring moes word, 

sou dit R38 366 oplewer. 

De Pontes het toe aansoek gedoen op 1.10.1986 om 

die bedrag by wyse van finansiele rand die land 

binne te bring. In hierdie aansoek verklaar hy 

dat die bedrag b eerste deel is van h inisiele 

belegging van SF2 miljoen en hy sit dan uiteen 

waarvoor die kapitaal aangewend sou word. Dit 

verwys na die verkryging van h groot aantal 

eiendomme. Hierdie verklaring is duidelik vals. 

Die aansoek om finansiele rand is van die hand 

gewys. Die geld is by wyse van kommersiele rand 

die land binne gebring. Dit is erkende praktyk 

dat indien vreemde valuta verkoop word, die 

nodige vorm ingevul moet word. De Pontes het h 

vorm gedateer 27. 1.1987 geteken. Daarin word 

gese dat die bedrag van die V S A afkomstig is en 

dat dit die gevolg is van h transaksie getiteld 

I professionele dienste.' Dit is natuurlik vals. 

De Pontes het aanvanklik ontken dat hy so h vorm 

sou onderteken het. Toe die vorm aan hom 

voorgele is, het hy erken dat sy handtekening 

daarop voorkom maar voorgegee dat hy die dokument 

waarskynlik in blanko geteken het. Hy pleas die 

skuld op die bankamptenaar wat die vorm ingevul 

het. Die bankamptenaar is nie as getuie geroep 
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nie en voorlopig moet De Pontes se weergawe vir 

doeleindeb van hierdie verslag aanvaar word. 

151. 	h Ander probleem om die betrokke tjek is die feit 

dat volgens De Pontes se aanvanklike getuienis 

was die geld trustgeld wat aan hom in sy 

hoedanigheid as prokureur betaal is. Ten spyte 

daarvan: 

(a) het hy nie die bedrag in trust inbetaal 

nie; 

(b) het hy nie teenoor sy firma verreken nie; 

(c) het hy voordat die uitgawes in terme van sy 

opdrag aangegaan is, die grootste gedeelte 

van die bedrag na sy privaat rekening 

ooregedra; en 

(d) het hy nooit teenoor sy klient verreken 

nie. Hierdie laasgenoemde aspek regverdig .  

hy op die basis dat Palazzolo op een of 

ander stadium vir hom sou gese het dat hy 

die balans kan hou en dat hy nie hoef to 

verreken nie. 

Toe die implikasies van sy optrede vir nom 

duidelik word in die loop van sy getuienis, het 

De Pontes teruggekrabbel op sy weergawe dat die 

geld trustgeld was. 

152. 	De Pontes het aan die begin 1987 deur die 

bemiddeling van Boland Bank h aansoek laat 

voorberei vir die vrylating van finansiele rand 

met die oog op die verkryging van die aandele in 

h maatskappy bekend as Triggs Edm Bpk. Die 

detail van Triggs of die aansoek is vir 

doeleindes van hierdie verslag nie relevant nie. 
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Al wat relevant is, is die feit dat die aansoek 

soos hy staan ten minste twee wesenlike valse 

voorstellings bevat. In die opsig kan dit h 

poging tot bedrog daarstel. 

De Pontes se eerste verweer is dat hy die 

inligting bloot aan Boland Bank verskaf het en 

dat Boland Bank hom nie reg verstaan het nie. 

Hierdie standpunt van hom het niks om die lyf nie 

gesien sy aanvanklike getuienis dat 'dit deur my,  

in samewerking van die bank opgestel is,' 

Daarbenewens het hy die dokument soos deur die 

bank npgestel nagegaan, klein wysigings 

aangebring en goedgekeur. Dit argumenteer hy weg 

deur te se dat hy net die syfers en nie die teks 

van die bank nagegaan het nie. 

Sy tweede verweer is dat die dokument h blote 

konsep daarstel met die oog op wat die posisie 

sou wees mits sekere ooreenkomste bereik sou 

word. Hoewel daar enkele probleme om hierdie 

verweer is, kan hierdie verweer nie verwerp word 

nie. 

153. Daar is h bewering van Palazzolo dat De Pontes 

deel van sy professionele gelde oorsee sou 

ontvang het en dat by die geld in stryd met 

valutaregulasies oorsee gehou het. Dit is so dat 

Palazzolo so h aanbod aan De Ponies gemaak het en 

dat De Pontes die aanbod sou oorweeg. De Pontes 

ontken egter dat hy die aanbod aanvaar het of dat 

hy die geld ontvang het. Daar is geen feite 

beskikbaar waarop De Pontes se weergawe verwerp 

kan word nie. 

154. Palazzolo het finansiele rand wat vir bepaalde 

projekte vrygelaat is, vir ander doeleindes 

aangewend en De Pontes het wetens h voordeel 

daaruit bekom. Om kortliks op te som: 
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(a) Koop Palazzolo h motor vir R61 000 vir De 

Pontes se uitsluitlike gebruik; 

(b) leen Palazzolo R50 000 aan De Pontes en 

hierdie bedrag word later afgesit teen die 

koopprys van radioregte; 

(c) leen Palazzolo R42 000 aan die Nasionale 

Party se verkiesingsrekening; 

(d) onderneem Palazzolo om R5 000 per maand 

direkteursvergoeding aan De Pontes te 

betaal; en 

(e) gee Palazzolo R130 000 se aandele ih 

Papillon aan De Pontes. 

De Pontes se verskoning was dat Palazzolo 

R100 000 sonder beperkings die land ingebring 

het. Ongelukkig werk die sommetjie dan nie uit 

nie. 

155. 	Daarbenewens toe De Pontes meegedeel is dat 

Palazzolo nie Papillon aandele aan hom mag oordra 

nie vanwee valutabeheer, het De Pontes nogtans h 

getekende oordragvorm vir die aandele verkry en 

dit laat liasseer. Die aandele is egter nie 

formeel op sy naam oorgedra nie. Volgens De 

Pontes het Palazzolo die aandele as sy 

genomineerde gehou. 

Hierdie optrede van De Pontes regverdig hy 

daardeur dat by ex post facto vasgestel het dat 

hy wel die aandele kon bekom en dat dear geen 

verbod in die valutaregula.sies was nie. Hierdie 

regverdiging is h geldige strafregtelike verweer 

maar regverdig nie sy disrespek vir die reg nie. 

Hy was immers bereid om h transaksie te sluit en 

uit te voer wat volgens sy wete onwettig was. 
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Volgens De Pontes was the R130 000 aandele 

ten dele vergoeding vir die verkryging van h 

verblyfreg in Ciskei. Daardie werk, se De Pontes 

het hy as prokureur gedoen. Dit het hy dus 

namens sy firma gedoen. Hy het nogtans die 

vergoeding vir homself geneem. Streng gesproke 

kom die aandele (of h deel daarvan) die firma 

toe. 



DIE INVOER VAN DIE MOTORS 

156. Palazzolo en sy gesin het h aantal luukse motors 

ingevoer op De Pontes se naam. Tensy die 

voertuie die persoonlike eiendom van elkeen van 

die invoerciers was en persoonlik deur so h 

persoon besit en gebruik is vir h periode van nie 

minder as 12 maande voor sy vertrek na die R S A, 

is h aansienlike doeane betaalbaar wat meer is as 

die waarde van die voertuig. Hierdie feit is aan 

De Pontes meegedeel toe hy reeds op 3.10.1986 

navraag gedoen het oor die moontlike invoer van 

voertuie namens Palazzolo. 

157. Ten spyte van die feit dat hierdie inligting aan 

De Pontes verskaf is, deel hy kort daarna 

Palazzolo se Switserse verteenwoordiger per 

teleks mee dat 'cars must be owned for at least 

12 months by the persons concerned' en laat hy 

die gedeelte oor gebruik weg. Die vraag ontstaan 

onmiddellik of hy dit per incurium gedoen het en 

of hy dit gedoen het omdat hy geweet het dat 

Palazzolo nie aan daardie vereiste kon voldoen 

nie omdat by in die gevangenis was. 

158. Toe probleme om die invoer van die motors 

ontstaan het gedurende Maart 1987 het De Pontes h 

beedigde verklaring ter ondersteuning van 

Palazzolo se aansoek gemaak. Hierin verklaar hy 

onder eed onder andere dat Palazzolo volgens sy 

eie kennis hom in Ciskei gevestig het. In h 

ander konteks is reeds aangetoon dat daardie 

stelling vals was.1) Verder se by in die 

beedigde verklaring dat by al die onderhandelings 

en aansoeke namens Palazzolo en sy gesin in 

Ciskei hanteer het. Dit, volgens sy getuienis, 
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is ook vals. OM terug te keer na die onderwerp 

onder bespreking, se hy verder dat 'na die beste 

van my kennis is elkeen van die betrokkenes 

derhalwe die eienaar van sy eie voertuig en was 

dit bona fide deur die betrokkenes in Europa 

gebruik voordat hulle na die Republiek van Ciskei 

vertrek het.' 

159. De Pontes se eie kennis oor die verkryging van 

die eiendomsreg en die bona fide gebruik daarvan 

in Europa was natuurlik nul. Wat hy wel geweet 

het was dat Palazzolo in die voorafgaande jaar in 

die gevangenis was en die voertuig derha1we nie 

vir daardie jaar bona fide kon gebruik het nie. 

Dit is opmerklik dat die feit dat Palazzolo in 

die gevangenis was en wat h relevante vraag om 

die gebruik van die voertuig vir die periode van 

h jaar was, in die verklaring verswyg is. 

160. De Pontes regverdig sy optrede deur te se dat hy 

nie eintlik aan die kwessie van frekwensie van 

gebruik gedink het nie. Verder regverdig hy dit 

deur te se dat by gedink het dat Palazzolo een 

maal per maand uit die tronk kon kom en dat hy 

gedink het dat Palazzolo op daardie geleenthede 

sy motor gebruik het. Aangesien Palazzolo nie 

eens op borg geregtig was nie en ook in die 

maksimum sekuriteitsgedeelte van die gevangenis 

was, word De Pontes se getuienis in hierdie 

verband verwerp.. In ieder geval is sy getuienis 

deurspek met teenstrydighede. 

Aanvanklik het hy getuig dat hy afgelei het dat 

Palazzolo van tyd tot tyd uit die gevangenis 

gelaat is. Hy het besef dat nie almal van tyd 

tot tyd die gevangenis mag verlaat nie dat sy 

afleiding nie geregverdig was nie, blvk uit sy 

getuienis: 
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'U het reeds gehoor die getuienis dat hy op die 

10de Desember in die semi-vry deel van die tronk 

daarheen verskuif is? --- Selfs waar hy aan die 

begin was, was oenskynlik redelik vry. 

Nee meneer, nee meneer, ek was ook daar, dit is 

nie so nie. U het gister ook gese dit is baie 

duidelik h tronk? --- Nee, ek meen selfs 

(tussenbeide) 

Ekskuus, ek val u in die rede, maar die deel van 

die mense wat kom en gaan, soos wat u gese het, 

dit is heeltemal buitekant die hekke en die mure 

van die tronk. Dit is haie duidelik twee 

afsonderlike geboue? 	Dear is meer as een 

gebou maar presies wie waar is, kan ek u nie se 

nie. 	Wat ek bedoel met vrylik beweeg, is dat 

hulle oenskynlik baie meer vryheid van beweging 

het as wat in ons gevangenisse die geval is. 

Agter tralies? 	Ja, natuurlik agter tralies,  

maar TV's is b bietjie sneaks in ons 

gevangenisse.' 

Dit blyk ook uit sy reaksie toe h koerantberig aan 

hom gestel is waarin hy na bewering sou gese het dat 

Palazzolo bewegingsvryheid buite die tronk gehad het. 

De Pontes het die juistheid van die koerantberig in 

geskil gestel en gese dat wat Palazzolo wel gehad het 

was relatiewe bewegingsvryheid in die tronk. 

161. 	Die feit bly staan dat De Pontes roekeloos was. Hy 

het, se hy, omdat Palazzolo h onsuksesvolle aansoek 

gedoen het om Bern toe te gaan, geglo het dat hy'h 

relatiewe vry man in die gevangenis was. Die 

afleiding het van tyd tot tyd in h feit 

gekristaliseer. Een ding wat De Pontes nooit gedoen 

het nie was om Palazzolo te vra of hy die motor 

inderdaad gebruik het. 



- 68 - 

162. Deur mee te - help aan hierdie valse voorstelling 

het De Pontes vir Palazzolo b bedrag van meer as 

R80 000 aan doeaneregte gespaar en het die staat 

h ooreenstemmende verlies gely.1) 

163. De Pontes se optrede word eers onverkiaarbaar as 

in ag geneem word dat op sy vertoe aan die 

adjunk-minister ten aansien van Palazzolo se 

broer se voertuig het die adjunk-minister hom in 

twee briewe verwys na h bepaalde regulasie, n1 

opmerking 9 van die relevante bylae tot die wet. 

Daardie opmerking lui soos volg: 

'For the purposes of item 407.04/87.00(i) the 

vehicle in question shall not be deemed to be 

personally owned and used personally by the 

importer unless such importer was, at all 

reasonable times, personally present at the place 

where the vehicle was used by him ...' 

As De Pontes die paragraaf sou nageslaan het, 

soos hy versoek is om to doen, sou gevaarklokkies 

onmiddellik gelui het. Hy ontken om 

onverklaarbare redes dat hy die briewe ter harte 

geneem het of die bepaling nageslaan het. 

164. Ook in hierdie konteks is De Pontes se opinie so 

ver gesog dat dit nie as h bona fide opinie 

aanvaar kan word nie. Gebruik vir h jaar sluit 

vir hom in gebruik een maal per jaar en maak dit 

nie saak of die betrokke persoon die voertuig 

intussen mag of kan gebruik nie. 

1 
Vgl ook par 140 



- 69 - 

PALAZZOLO SE R S A VERBLYFPERMIT 

165. Die Departement van Binnelandse Sake het op 

23.12.1987 'n permanente verblyfpermit aan 

Palazzolo uitgereik. Die vrae wat beantwoording 

verdien, is of die aansoekprosedure behoorlik 

verloop het en, indien nie, wie daarvoor 

verantwoordelik was. 

166. Soos reeds opgemerk, is Scheffer se getuienis 

verdag en kan daar nie op staat gemaak word nie. 

Soos reeds uit hierdie verslag blyk, is De Pontes 

se getuienis op soveel aspekte onaanvaarbaar dat 

mens hom beswaarlik heelwat kredietwaardigheid 

oor hierdie aspek kan verleen. Palazzollo, wat 

ook h rol gespeel het, was nie beskikbaar om sy 

rol te verduidelik nie. Aangesien Scheffer die 

departementele leers gesteel het en die leers nie 

beskikbaar is nie, is dit ook onmoontlik om te 

bepaal wat in die departement aangegaan het. 

Mens moet ten dele staat maak op die inhoud van 

De Pontes se 14er maar daardie leer is nie 

volledig nie en is, volgens Scheffer, ten dele 

vervals. Hieruit volg dit dat die gevolgtrekking 

gebaseer moet word op erkende of andersins bewese 

feite. 

167. Die aansoekvorms om permanente verblyfpermitte is 

deur Scheffer in Kaapstad voltooi aan die begin 

September 1987. De Pontes beskryf die gebeure 

soos volg in sy verklaring: 

'Omstreeks Augustus 1987 het mnr Palazzolo my 

meegedeel dat by al sy dokumentasie nou ontvang 

het, ook ten opsigte van sy finansiele posisie en 

dat daar derhalwe met sy aansoek ten opsigte van 

die R S A voortgegaan moes word. Gesien mnr 

Palazzolo se omstandighede wou ek verseker dat sy 
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aansoek behoorlik en met voile uiteensetting van 

die posisie gedoen word. 	Ek het mnr Johan 

Scheffer in hierdie verband genader. 	Ons 

hanteer, meesal in amptelike hoedanigheid, 

redelik gereeld navrae en/of vertoe met 

Binnelandse Sake en mnr Scheffer, wie by 

Binnelandse Sake werk, het met sommige van 

hierdie aangeleenthede gewerk en was altyd baie 

behulpsaam en doeltreffend. Mnr Scheffer wou met 

vakansie Kaapstad toe kom en het ingewillig om 

van sy vakansie te gebruik om behulpsaam te wees. 

'Reelings is vir mnr Scheffer se vervoer getref 

terwyl hy by vriende sou bly. Ek het hom 

gedurende die laaste week van Augustus, begin 

September 1987 in die Kaap ontmoet en na mnr 

Palazzolo se kantore geneem. Ek het mnr Scheffer 

aan mnr Palazzolo sowel as van die ander persone 

wie aansoeke gehanteer moes word, voorgestel. In 

mnr Palazzolo se teenwoordigheid het ek volledig 

sy posisie aan mnr Scheffer geskets. Mnr 

Palazzolo het kortliks aan my dokumente getoon 

wat hy gehad het en wat sy posisie uiteensit, wat 

onder andere ook polisiesertifikate ingesluit het 

wat aangedui het dat hy h skoon rekord het. Ek 

moes terug parlement toe om my pligte aldaar te 

vervul. Ek het die dokumente wat ek in my besit 

gehad het sowel as in dekbrief waarin mnr 

Palazzolo se posisie ten opsigte van Switserland, 

sy naamsverandering en die Ciskei volledig 

uiteengesit is en wat ek deur my kantore laat 

voorberei het, by hulle gelaat om met die 

aansoeke voort te gaan. 

Mnr Scheffer was twee dae saam met mnr Palazzolo 

besig om die aansoeke voor te berei na wat hulle 

besig het is die aansoek van sy broer (en andere) 

eers voorberei en daarna die van mnr 

Palazzolo en sy twee seuns. 	Sover ek onthou is 
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die ander aansoeke aan my kantoor deurgegee en by 

die Oos-Londen streekkantoor ingedien terwyl mnr 

Scheffer die van mnr Palazzolo en sy seuns 

persoonlik Pretoria toe geneem vir inhandiging en 

prosessering by die Direkteur-generaal. h 

Afskrif van die aansoek deur hulle voltooi en 

deur mnr Palazzolo geteken, tesame met afskrifte 

van die meegaande dokumentasie, ook wat hy self 

verkry het, is aan my kantore vir 

rekorddoeleindes deurgegee.' 

	

168. 	Wat De Pontes in hierdie verklaring verswyg, is 

onder andere die volgende: 

(a) Hy het self reeds in Junie/Julie 1986 

soorgelyke aansoekvorms namens lede van 

Palazzolo se familie voltooi; 

(b) Hy self het voile inligting oor die 

prosedure om sodanige aansoeke by die 

departement se parlementere 

verteenwoordiger bekom; 

(c) Hy is deur die minister meegedeel dat wat 

addisioneel benodig word, is die rekord van 

die hofverrigtinge in Switserland; 

(d) Hy is ook meegedeel dat hy die normale 

prosedure deur middel van die 

Direkteur-generaal moet voig; 

(e) Hy het betaal vir Scheffer se reiskoste 

Kaap toe en terug. 

	

169. 	Sy verduideliking dat hy Scheffer Kaap toe laat 

vlieg het om die vorms in to vul omdat Scheffer h 

deskundige is, word verwerp as vals. Wat opval 

uit sy verklaring is dat Palazzolo en sy seuns se 



aansoeke deur Scheffer Pretoria geneem moes word 

terwyl die ander op die normale wyse deur sy 

kantoor geprosesseer is. Die storie dat dit 

gebeur het omdat Palazzolo se aansoek lywig was, 

is ook onsin. Die seuns s'n was immers nie lywig 

gewees nie. Dieselfde geld vir sy storie dat hy 

nie die aansoekstukke gelees het nadat dit voltooi 

is nie: Hy sou immers vergoed word vir die 

hantering van die aansoek en hy het die dekbrief 

opgestel wat met die inhoud van die aansoek.  

handel. Sy stelling dat afskrifte van die 

'meegaande dokumentasie' na sy kantoor toe is, is 

of vals (omdat al die meegaande stukke nie in sy 

leers to vind is nie) of waar en het die meegaande 

stukke spoorloos verdwyn. 

170. Scheffer het ook tydens sy besoek onder andere h 

goue ketting van Palazzolo bekom. Of hy dit 

afgepers, afgelieg of afbedel het, kan nie bepaal 

word nie. Waarskynlik was dit h kombinasie van 

voorgaande tesame met omkopery van Palazzolo se 

kant. 

171. Scheffer het getuig dat die afskrifte van die 

vorms wat in De Pontes se besit gevind is, nie 

ware afskrifte van die aansoek was nie maar 

vervalsings wat De Pontes later opgestel het. 

Hierdie getuienis van Scheffer is opsigtelik 

vals. 	Sy relaas oor hoe ander dokumente, onder 

andere die vermelde dekbrief, ook h vervalsing 

is, moet dus ook verwerp word. 

172. Wat opmerklik van De Pontes se optrede is, is die 

feit dat hy vir hierdie belangrike opdrag h jong 

klerk in die departement gebruik het. Hy het 

geweet dat die persoon persoonlikheidsprobleme 

het. Dit is in skrille kontras met sy gewone 

werkswyse waar by vir die geringste die 
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Direkteur-generaal of die relevante minister 

genader het. Toe by die maklike vorms moes 

invul, skakel hy die departement se parlementere 

verteenwoordiger of spreek hy die tydelike 

saakgelastigde omdat hy nie die ambassadeur kon 

kry nie (ek het nie vergeet dat De Pontes altyd h 

rede kon aangee waarom hy in die ander gevalle 

telkens die 'high road' en nie die 'low road' 

gevolg het nie). Toe De Pontes by h moeilike 

geval kom en by reeds deur die minister gese is 

wat om te doen, gebruik by h departementele kierk 

en by gebruik hom nie in die gewone loop van die 

persoon se diensopdrag nie. Daarbenewens 

finansier hy h groot deel van die persoon se 

vakansie-uitgawes. 

173. 	Die volgende relevante stadium wat oorweeg moet 

word, is die goedkeuring van die aansoek deur die 

keurraad van die departement. Scheffer het 

getuig dat hy onvolledige stukke aan die read 

voorgele het. Hy het ook getuig dat die wyse 

waarop die raad funksioneer, sodanig is dat elke 

lid nie die stukke ter insae het nie, dat die 

kierk in voordrag lewer terwyl die voorsitter in 

besit is van die oorspronklike stukke. Die 

enigste afleidings uit sy getuienis is dat die 

wyse waarop die raad funksioneer die moontlikheid 

van bedrog vergemaklik en dat die lede van die 

raad nie werklik die aansoeke oorweeg omdat hulle 

nie die aansoeke self ter insae het nie maar 

bloot na b opsomming daarvan luister. Sedert 

Scheffer getuienis gelewer het, is die kommissie 

in.besit gestel van h memorandum van die 

departement wat die voorgeskrewe prosedure voor 

die keurraad volledig uiteensit. As daardie 

prosedure gevolg word, behoort weinig probleme 

ondervind te word. Dit is natuurlik onmoontlik 

om voorsorg te tref om alle bedrog of vervalsings 
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te ondervang. 

174. Aangesien die leers weg is, kan nie bepaal word 

wat voor die raad gebeur het nie. Volgens 

Scheffer se eie getuienis het.  hy homself egter 

tydens die voorlegging skuldig gemaak aan 

vervalsing en uitgifte en bedrog. 

175. Na die uitreiking van die permit het De Pontes 

bekommerd geraak oor die inhoud van die leer. In 

die proses het hy: 

(a) 	Scheffer versoek om die leers uit die 

kantoor te Pretoria te verwyder en na 

Oos-Londen te bring sodat hy die leers kan 

deurgaan. Hy se hy het geglo dat Scheffer 

dit reelmatig kon gedoen het. Weer eens 

word hierdie getuienis nie aanvaar nie. Ek 

laat my nie vertel dat h parlementslid en 

prokureur nie weet dat h klerk nie 

departementele leers mag verwyder nie, 

veral waar die leers konfidensiele leers 

is. De Pontes se hy het gedink dat 

Scheffer toestemming kon kry om die leers 

te verwyder. Die probleem hiermee is dat 

De Pontes nie hoer as Scheffer wou gaan met 

sy navrae nie omdat hy bang was dat die 

aangeleentheid bekend sou word. As 

Scheffer op h hoer vlak toestemming moes 

kry om die leers te verwyder, sou dit mos 

in ieder geval h suspisie veroorsaak het; 

(b) vir Scheffer na Oos-Londen laat vlieg en , 

die koste daarvan gedra; 

(c) vir Scheffer onder h vals naam in h hotel 

laat inbespreek sodat Scheffer se besoek 

vir sogenaamde regse elemente nie sigbaar 
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sou wees nie; 

(d) vir Scheffer se naweek hotelkoste van R520 

betaal (waarvan hy h deel later teruggeeis 

het); 

(e) vir Scheffer h Mercedes Benz motor geleen 

het vir gebruik oor die naweek. 

176. Volgens Scheffer het hy die betrokke leers aan De 

Pontes oorhandig en het laasgenoemde geweier of 

versuim om die leers aan hom terug te gee. 

Scheffer se getuienis dat De Pontes in besit van 

die leers gestel is, word gestaaf deur die 

getuienis van mnr M Welz wat getuig het dat 

tydens h onderhoud De Pontes hom meegedeel het 

dat Scheffer die leers aan hom oorhandig het maar 

dat sy sekretaresse mev Scholtz die leers aan 

Scheffer terug besorg het. Sowel De Pontes as 

mev Scholtz ontken Welz se getuienis. Op 

geloofwaardigheid alleen sou ek Welz se getuienis 

bo die van Scheffer en Scholtz aanvaar. Daar is 

egter nie enige objektiewe feite waaraan sy 

weergawe getoets kan word nie en verkies ek om 

geen finale bevinding op hierdie aangeleentheid 

te maak nie. Wat wel vasstaan, is dat Scheffer 

die leers gesteel het. 

177. Volgens Scheffer het hy ook valse inligting in 

die departement se komper laat invoer. Dit was 

om aan te dui dat Palazzolo die land reelmatig 

binnegekom het op 26.12.1986. Hy beskuldig De 

Pontes van medepligtigheid aan hierdie bedrog 

terwyl De Pontes dit ontken. Weer eens is ek nie 

in staat om h bevinding te maak aangesien ek 

slegs aangewese is op die getuienis van Schaffer 

wat om verskeie redes nie aanvaarbaar is nie. 



DIE BEWEERDE VERVALSINGS  

	

178. 	Palazzolo beweer dat De PonteS sy handtekening op 

h aantal dokumente vervals het. Dit is dokumente 

.wat, volgens De Pontes, deur Palazzolo op 

23.01.1988 en 6.02.1988 geteken het. Volgens die 

getuienis bestaan daar drie moontlikhede: 

(a) die handtekeninge wat op die dokumente 

voorkom, is Palazzolo se gewone 

handtekening; 

(b) die handtekeninge is nie Palazzolo se 

gewone handtekening nie en Palazzolo het 

opsetlik nie sy gewone handtekening op die 

dokumente geplaas nie; en 

(c) Palazzolo se handtekening is deur De Pontes 

vervals. 

	

179. 	Volgens h beedigde verklaring van kaptein Cloete, 

h deskundige op vervalsing, is drie van die vier 

betwiste handtekeninge vervalsings vanaf h 

voorbeeld van die egte handtekening en in die 

geval van die vierde handtekening kon by nie tot 

h definitiewe gevolgtrekking geraak nie hoewel 

daardie handtekening moontlik ook vervals is. 

Die getuienis van Cloete is nie in geskil geplaas 

deur middel van kruisondervraging nie hoewel 

hierdie geleentheid aangebied is. 

	

180. 	Geen moontlike motief wat Palazzolo daartoe kon 

beweeg het om nie sy gewone handtekening op veral 

die dokumente van 23 Januarie to plaas nie, is 

tydens die getuienis gesuggereer. Dat die 

handtekening nie Palazzolo se gewone handtekening 

is nie, kan die ongeoefende oog opmerk. 
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181. 	Die eerste dokument wat na hewering op 23 

Januarie geteken is, is die beweerde ooreenkoms 

gedateer 21.09.1987. Volgens De Pontes se 

getuienis is hierdie ooreenkoms mondeling bereik 

op daardie dag en het hy dit in Januarie op skrif 

laat stel vir rekorddoeleindes. Die getuienis is 

onder verdenking wanneer die volgende in ag 

geneem word: 

(a) 	in sy verklaring van 4. 3.1988 se hy die 

volgende: 

'Die besigheid van die maatskappy is op 

baie informele grondslag bedryf en my 

betrokkenheid was beperk tot na 

onderhandeling met derde instansies. Die 

meeste van die ooreenkomste was mondeling 

met die uitsondering dat die ten opsigte 

van die bank- en radioregte (September 

1987) asook die t o v die ontbinding van 

die maatskappy (Januarie 1988) kernagtig op 

skrif gestel is. Die ten opsigte van die 

ontbinding van die maatskappy is op 

23. 1.1988 (deur) mnr Palazzolo en myself 

te Franshoek onderteken 

(b) Hy erken dat die gewone betekenis hiervan 

is dat die sogenaamde September ooreenkoms 

in September op skrif gestel is en nie in 

Januarie soos hy nou beweer nie. 

(c) Op 28. 3.1988 verklaar sy sekretaresse in 

haar tweede verklaring dat sy hierdie 

ooreenkoms in Januarie getik het. Daarna 

deel sy De Pontes mee wat in haar 

verklaring staan. Dit is gesuggereer dat 

De Pontes sy getuienis aangepas het om in 

te pas by mev Scholtz se beedigde 
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verklaring. 

(d) Hoewel De Pontes volledige notas hou, is 

daar geen kontemporere nota van hierdie 

ooreenkoms nie. 

(e) Die dokument is glo opgestel vir 

rekorddoeleindes. Dit was egter nie nodig 

nie. Die ander ooreenkoms wat 23 Januarie 

gedateer is, is in ieder geval d-eels h 

rekord van voorafgaande gebeure. 

(f) Volgens die dokument moes Palazzolo vir De 

Pontes R50 000 betaal. Hierdie skuld word 

uitgewis deur die lening wat De Pontes aan 

Palazzolo geskuld het. Hierdie lening het 

ook R50 000 bedra. Volgens De Pontes egter 

is sy R50 000 skuld afgewerk as 

direkteursvergoeding teen RS 000 per maand 

vanaf 1. 3.1987. Daar was dus h skuld van 

nie meer as R20 000 op die datum van die 

ooreenkoms oor nie. De Pontes se getuienis 

dat die lening teen h direkteursvergoeding 

moes afgaan, is ook moeilik te versoen met 

die bewoording van sy skulderkenning 

gedateer Augustus 1987. 

182. Daar is dus rede vir h suspisie dat hierdie 

September dokument opgestel is ten einde De 

Pontes h kwitansie te verskaf vir die boning van 

R50 000. 

183. Die ander ooreenkoms wat 23 Januarie gedateer is, 

en na bewering te Franshoek onderteken is op 

daardie dag is voor die tyd te Oos--Londen 

opgestel en getik. En dit bevestig volgens De 

Pontes se getuienis h mondelinge ooreenkoms 

gesluit gedurende November tot Desember 1987. 
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Dit strook nie heeltemal met sy verkiaring van 

4. 3.1988 waarin hy gese het dat 'die ooreenkoms 

is op 23. 1.1988 gefinaliseer en kortliks op 

skrif gestel.' Die netto effek van die 

ooreenkoms is dat De Pontes bates gewaardeer in 

die ooreenkoms op R455 000 verkry sonder dat hy 

enige sent van sy eie geld daarvoor betaal het. 

Hierdie bat6s bestaan uit die luukse woning 

waarvoor Palazzolo ongeveer R350 000 betaal het 

en aansienlike verbeterings dan aangebring het, 

die Mercedes Benz wat ongeveer R80 000 werd was 

en h woonstel. Die verkoopprys van die woonstel 

moes egter mettertyd aan Palazzolo oorbetaal word 

indien en wanneer De Pontes sou kies om dit te 

verkoop en geld daarvoor te ontvang. Probleme 

oor hierdie ooreenkoms is die volgende: 

(a) Paragrawe 1 en 2 daarvan gee voor die 

geskiedenis van die besigheidsverhouding 

tussen De Pontes en Palazzolo op rekord te 

plaas. Die geskiedenis daar uiteengesit 

stem nie ooreen met De Pontes se getuienis 

cm dieselfde punt nie. 

(b) Dit is moeilik om te glo dat Palazzolo so h 

ooreenkoms sou gesluit het tensy daar druk 

op hom was. Dit geld veral die term wat 

vir Rothbart sou bevoordeel gesien die 

verhouding tussen Rothbart en Palazzolo. 

(c) Die getuienis van Rothbart om die woonstel 

toon dat daar nie h voorafgaande mondelinge 

ooreenkoms kon gewees het soos deur De 

Pontes beweer nie. 

184. 	Nadat Palazzolo op 31. 1.1988 gearresteer is, het 

De Pontes op 4 Februarie opdrag aan die ouditeur 

van die maatskappy gegee om die nodige aandeel 



- 80 - 

oordragte op sy naam te bewerkstellig. Die 

ouditeur het dokumente laat opstel wat 

terugaedateer is en voorgee op 31. 1.1988 geteken 

te wees. Volgens De Pontes het Palazzolo hierdie 

dokumente op 6 Februarie geteken. Dit is die 

oggend van sy vertrek ander polisie begeleiding 

na Switserland. Ten aansien van hierdie 

dokumente die volgende: 

(a) Indien die ooreenkoms van 23 Januarie in 

orde is, sal hierdie dokumente ook in orde 

wees want hulle dien bloot ter uitvoering 

van daardie ooreenkoms. 

(b) De Pontes het op 4 Februarie Palazzolo se 

tekenregte op die maatskappyerekening 

ingetrek. Dit kon hy doen in terme van sy 

ooreenkoms. Eienaardig genoeg hy het dit 

nie op daardie grond gedoen maar omdat 

Palazzolo volgens een of ander minister h 

internasionale misdadiger is, het hy dit in 

eie belang en in belang van die haatskappy 

gedoen. 

(c) h Ander hoogs eienaardige optrede van De 

Pontes was om op daardie dag byna die 

geheel van die bankbalans van die 

maatskappy in sy persoonlike bankrekening 

our te dra. Aangesien hy in beheer was van 

die maatskappy, waarom het hy dit gedoen? 

• Was hy bang dat Palazzolo nie die resolusie 

en bedanking op.6 Februarie sou teken nie? 

(d) 	Is dit toevallig dat hy eers na Palazzolo 

se arres en nadat dit geblyk het dat 

Palazzolo wel uitgelewer sal word stappe 

geneem het om die ooreenkoms van 23 

Januarie te laat uitvoer en dat hy eers op 



daardie stadium vasgestel het by die 

Reserwebank of die aandele regmatig op sy 

naam oorgedra kan word? 

(e) 	Dit is ook te bevraagteken of dit behoorlik 

was vir De Pontes om h oud-klient in die 

afwesigheid van sy nuwe prokureur in die 

gevangenis te besoek op so h dramatiese 

oomblik in die klient se lewe en hom te 

versoek om belangrike dokumente te 

onderteken. Dit is veral vreemd aangesien 

die nuwe prokureur Heyns deur Palazzolo h 

dag of wat vantevore gese is dat die 

• transaksie nie dit is wat De Pontes se dit 

is nie en dat die transaksie nie deurgevoer 

sal word nie. 

185. 	Om op te som: Die objektiewe feite neig om te 

toon dat De Pontos wel hierdie vier dokumente 

vervals het. Aangesien Palazzolo se getuienis op 

die punt egter nie beskikbaar is nie, sou dit 

verkeerd wees om h finale gevolgtrekking oor 

hierdie aangeleentheid te bereik. 
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HOOFSTUK 3 

GEVOLGTREKKINGS EN AANBEVELINGS 

OMKOPERY EN KORRUPSIE 

186. Uit die getuienis blyk dit dat daar gronde is 

om aan te neem dat omkopery en korrupsie op twee 

vlakke kon plaasgevind het: 

(a) Die verskaffing van vergoeding aan Scheffer 

deur De Pontes en Palazzolo; en 

(b) die verskaffing van vergoeding oor landsgrense 

been deur Palazzolo. 

Laasgenoemde feitevraag kon uit die aard van die 

kommissie se bevoegdhede en omstandighede nie 

volledig ondersoek word nie en geen feitebevindings 

word gevolglik daaroor gemaak nie. 

Die regsvraag wat egter ontstaan het in die konteks 

van hierdie kommissie se opdrag om die 

Alexander-kommissie se ondersoek of te rond en wat 

ook relevant is vir hierdie deel van die opdrag,is 

die volgende: 

Indien h beampte van n vreemde staat deur h inwoner 

van die republiek omgekoop word, word h misdryf 

volgens Suid-Afi•ikaanse reg gepleeg? 

Die aangeleentheid is volledig betoog en die 

kommissie is dank verskuldig aan advokaat S A 

Cilliers SC en advokaat F Kahn SC vir hulle behulp= 

same betoog wat onafhanklike navorsing prakties 

uitgeskakel het. 

187. Omkopery is h gemeenregtelike misdryf. h 

Aanvaarde definisie daarvan is die volgende: 

'bribery (as a bribe) consists in unlawfully and 

intentionally offering to or agreeing with a state 
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official to give any consideration in return for 

action or inaction by him in an official capacity.' 

(Hunt, S A Criminal Law and Procedure, bl 219). 

Dit blyk al dadelik uit die definisie dat die omgekoopte 

b beampte van die staat moet wees en dat dit gaan om sy 

optrede in h amptelike hoedanigheid. Die misdryf het sy 

oorsprong in twee plakate van die State-Generaal van die 

Nederlande gedateer 1651 en 1715. Dit blyk duidelik uit 

die bewoording van hierdie plakate dat die verbod gerig 

is ter beskerming van die land se eie administrasie. 

Daar bestaan geen aanduiding dat dit ook gerig is op die 

beskerming van b vreemde land se administrasie nie. 

Inderdaad bestaan daar geen wysers wat daarop dui dat 

die gedefinieerde vraagstuk h vraagstuk was wat deur 

skrywers van die gemenereg oorweeg is nie. 	Op om to 

som, dit moet aanvaar word dat h vreemde staatshoof of b 

amptenaar in diens van b vreemde staat nie in die R S A 

omgekoop kan word nie. Vir doeleindes van hierdie 

verslag is h verdere analise nie nodig nie. Volledige 

betoog oor die aangeleentheid kom voor in bewysstukke M 

13 en M 15. 

188 Aangesien die gemeenregtelike misdryf van omkopery eng 

omskryf is deurdat dit verg dat die omgekoopte h 

staatsamptenaar meet wees, het die wetgewer ingegryp. 

Die statutere posisie het gekulmineer in die Wet op die 

Voorkoming van Korrupsie No 6 van 1958. Hierdie wet 

skep sekere misdrywe wat soortgelyk is aan die 

gemeenregtelike misdaad van omkopery en bepaal dat by 

skuldigbevinding aan hierdie misdrywe die skuldige 

strafbaar is met die strawwe wat regtens vir die misdryf 

omkopery opgele kan word. Die wet gaan dan voort en 

definieer begrippe sees 'agent', 'prinsipaal', en 

'vergoeding.' As gevolg van veral die definisies is die 

net wat hierdie wet stel van h wyer omvang as die 

gemeenregtelike misdryf. In h sin dupliscer hierdie wet 

die gemenereg. 
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189, h Deeglike analise van hierdie wet tydens betoog voor 

die kommissie het gebreke aan die fig gebring wat daarop 

dui dat dit gepas sou wees vir die Suid-Afrikaanse 

Regskommissie cm hierdie wet en die beginsels om 

omkopery te ondersoek en om aanbevelings in die verband 

te maak. Enkele probleme met die wet kan op hierdie 

stadium uitgelig word: 

(a) Die titel (insluitende die lang titel) is 

onvanpas. Die wet voorkom nie korrupsie nie. Dit 

straf korrupsie. Mens sou, om konsekwentte wees, 

die Ontugwet die 'Wet op Voorkoming van Ontug' woes 

noem. Geen voorkomende maatreels is in die wet 

vervat nie. 

(b) Die definisie van vergoeding is betekenisloos. Dit 

bepaal naamlik dat veraoeding T ook waardevolle 

vergoeding van watter aard ook al' beteken. 

As aan die woordjie ook h betekenis geheg moet 

word, beteken dit dat waardelose vergoeding (wat 

dit ook al mag wees) ook vergoeding onder die 

wet sal wees. 'waardevolle vergoeding' is h 

vertaling van die Engelsregtelike begrip van 

'valuable consideration.' Dit is h begrip wat 

heelwat probleme in die Suid-Afrikaanse regspleging 

skep en wat gerieflikerwys vermy moet word. 

(o) Die gebruik van die woordjie ook in die woord= 

omskrywings is dubbelsinnig. Soos reeds 

geYllustreer in die konteks van 'vergoeding' kan 

die woord moontlik niks bydra tot die definisie 

nie. 'Vergelyk R v Debele 1956(4) S A 570 A. 

(d) Dit is ook opvallend dat die begrip agent gede= 

finieer word as iemand wat by n ander in diens is 

of vir hom optree. As egter oorgegaan word tot 

persone in diens van die staat of soortgelyke 

organisasies, word persone wat vir die staat optree 

terwyl hulle nie in die staat se diens is nie, 
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nie uitdruklik betrek nie. Dit mag aanleiding gee 

tot die resultaat dat h persoon wat nie in diens 

van die staat is nie maar wel vir die staat optree 

nie gekorrupteer kan word nie. 

(e) Indien die definisie vir 'agent' saamgelees word 

met die  definisie vir 'prinsipaal l , is dit argumen= 

teerbaar dat die 'agent' wat 'vir' iemand 'optree' 

h werknemer moet wees. As hierdie begrip egter h 

wye en onbeperkte betekenis het, is die res van die 

definisie van 'agent' natuurlik onnodig want al die 

genoemde kategorie tree 'vir' iemand op. 

(f) Vanwee die snelle konstitusionele entwikkeling 

is alle relevante owerheidsorgane nie in die 

definisie vervat nie. 

(g) Alle regspersone is ook nie in die definisie 

ingesluit nie. Daar is slegs h verwysing na h 

maatskappy. h Beslote korporasie is byvoorbeeld 

nie ingesluit nie. 

(h) Die wet maak nie voorsiening vir h situasie waar h 

Suid-Afrikaanse agent in die buiteland omgekoop 

word om h onregmatige handeling plaaslik te verrig 

nie. 

(i) Dit is h ope vraag of se h Duitser vir h Fransman 

in die R S A kan omkoop am h onregmatige handeling 

in se Frankryk te verrig. 

(j) h Handeling verrig as gevolg van n korruptering 

word nie strafbaar gestel nie. As so h handeling 

wel strafbaar gestel word, sal dit die probleem in 

sub-paragraaf (h) ondervang. 

(k) Die wet bevat geen vermoedens wat die staat 

behulpsaam is by h strafregtelike vervolging nie. 

Gewoonlik is die enigste getuies die korrupteerder 



190 Om terug te keer na die basiese regsvraag. Interessante 

betoog oor die aangeleentheid is voorgele. Dit 

is nie nodig om al die argumente te oorweeg nie 

aangesien een argument deurslaggewend is. Tensy so h 

persoon h agent van die vreemde staat is binne die 

definisiebepaling, is geen misdryf gepleeg nie. Hy kan 

slegs h 'agent' wees indien hy, 'by h ander in diens is 

of vir hom optree.' Die 'ander' moet h persoon wees. 

Dit word duidelik uit die ondertekende Engelse teks wat 

'agent' definieer as 'any person employed by or acting 

for another.' Die woord 'another' is h elipses vir 

'another person.' h Vreemde staat is nie volgens die 

Interpretasiewet h 'persoon' nie. Dit is in ieder 

geval hoogs twyfelagtig of toe die wetgewer hierdie wet 

aangeneem het, daar hoegenaamd oorweging geskenk is aan 

die moontlikheid van die situasie onder oorweging. 
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en die gekorrupteerde. Aangesien die een 

persoonlik so moreel blaatwaardig as die ander is, 

is die een nie h gewillige of geloofwaardige 

getuie nie. Dit mag gepas wees om h vermoede 

vergelykbaar aan die vervat in art 245 van die 

Strafproseswet in die konteks van bedrog in te 

voer. 

Die volgende moontlikhede kan oorweeg word: 

(i) Indien b agent h vergoeding beloof of gegee is 

deur iemand wat nie sy prinsipaal is nie, word 

vermoed dat die vergoeding nie in die gewone 

loop van sake beloof of gegee is nie, en 
j 

(ii) 	Indien vergoeding aan h agent beloof of gegee is 

en die vergoeding is nie in die gewone loop van 

sake beloof of gegee nie, word vermoed dat die 

beloning op korrupte wyse beloof of gegee is. 

Uit voorgaande volg dit dat, aan die hand van die 

gestelde feite, daar geen oortreding van hierdie 



betrokke wet is nie. 

191. Dit bring mens by die regspolitieke vraag of dit gewens 

is vir die R S A om in die algemeen die skoon 

administrasie van vreemde lande te bevorder. Klem word 

gele op die algemeenheid van die vraag soos gestel 

aangesien dieTBVClande onafhanklik is in die oe 

van die Suid-Afrikaanse regering en reg. Dit is so dat 

dieRSAhbesondere noue verbintenis met hierdie lande 

hot en dat die R S A hierdie lande finansieel steun. Om 

hierdie lande egter op h ander wyse te behandel by die 

beoordeling van die gestelde vraag sou inbreuk maak op 

hulle soewereiniteit. 

192. Hierdie probleem het na aanleiding van die bekende 

Lockheed-skandaal die aandag van die Amerikaanse kongres 

ontvang. Spesiale wetgewing naamlik die 'Foreign 

Corrupt Practices Act 1977' is ingevoer. Ook het die 

V S A gepoog om deur middel van die V V 0 h 

internasionale konvensie oor korrupsie oor landsgrense 

heen te laat opstel. 	Daarvan het niks gekom nie. 

193. Die noodsaak vir die 'Foreign Corrupt Practices Act' is 

deur die betrokke senaatskomitee soos volg geformuleer: 

'Recent investigations by the SEC have revealed 

corrupt foreign payments by over 300 U S companies 

involving hundreds of millions of dollars. These 

revelations have had severe adverse effects. 

Foreign governments friendly to the United States 

in Japan, Italy, and the Netherlands have come 

under intense pressure from their own people. The 

image of American democracy abroad has been 

tarnished: Confidence in the financial integrity 

of our corporations has been impaired. The 

efficient functioning of our capital markets has 

been hampered. 

Corporate bribery is bad business. In our free 

market system it is basic that the sale of products 
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should take place on the basis of price, quality, 

and service. Corporate bribery is fundamentally 

destructive of this basic tenet. Corporate bribery 

of foreign officials takes place primarily to 

assist corporations in gaining business. Thus 

foreign corporate bribery affects the very 

stability of overseas business. Foreign corporate 

bribes also affect our domestic competitive climate 

when domestic firms engage in such practices as a 

substitute for healthy competition for foreign 

business. 

Managements which resort to corporate bribery and 

the falsifacation of records to enhance their 

business reveal a lack of confidence about 

themselves. Secretary of the Treasury Blumenthal, 

in appearing before the committee in support of the 

criminalization of foreign corporate bribery 

testified that: "Paying bribes - apart from being 

morally repugnant and illegal in most countries -

is simply not necessary for the successful conduct 

of business here or overseas." 

The committee concurs in Secretary Blumenthal' 

judgment. Many U S firms have taken a strong stand 

against paying foreign bribes and are still able to 

compete in international trade. Unfortunately, the 

reputation and image of all U S businessmen has 

been tarnished by the activities of a sizable 

number, but by no means a majority of American 

firms. A strong antibribery law is urgently needed 

to bring these corrupt practices to a halt and to 

restore public confidence in the integrity of the 

American business system.' 

194. 	h Algemene wet ter voorkoming van korrupsie oor 

landsgrense been is eater nie aanvaar nie. Die 

betrokke Amerikaanse wet het ook eienaardighede wat 

die gevolg is van die federale grondwet. Die wet is 

beperk tot omkopery deur regspersone (skynbaar net 

maatskappye). Dit verbied ook slegs die omkoop van 
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vreemde amptenare en is nie van toepassing op die 

omkoop van vreemde persone wat nie in h amptelike 

hoedanigheid optree nie. Sekere bepalings met 

betrekking tot boekhoukundige vereistes is ook 

ingestel. 

195. Volgens stukke voorgele blyk dit dat hierdie wetgewing 

aan kritiek onderhewig is en dat daar drukgroepe is wat 

poog om hierdie wetgewing herroep te kry. Die basiese 

kritiek teen die wetgewing is die volgende: 

(a) Dit word gestel dat die wetgewing in die 

na-Watergate era ingevoer is on dat daar in 

daardie stadium h besondere begeerte was om enige 

sweempie van morele dekadensie uit to wis. 

Skynbaar is die siening dat hierdie wet h 

oorreaksie reflekteer. 

(b) Die effek van die wet is om die morele standaarde 

van die V S A op ander lande of te dwing. Wette op 

omkoop en korrupsie word daar gestel deur h land 

om sy eie regering te beskerm. h Vreemde beampte 

het h plig teenoor sy eie land en teenoor daardie 

land alleen. Dit is nie die funksie van een land 

om die standaard van regering in h ander land to 

bepaal nie. Die moraliteit of onregmatigheid van 

h bepaling moet beoordee word in die konteks van 

die beginsels wat in die betrokke beampte se 

samelewing geld. 

(c) Geen ander land het soortgelyke wetgewing aanvaar 

nie en die Amerikaanse handelaars vind dit dus 

moeilik om op dieselfde viak te kompeteer as wat 

sy buitelandse mededingers kan doer. Inderdaad 

kan die V S A skynbaar geen effektiewe besigheid 

in sekere gebiede bedryf nie. )  

Sien Aanhangsel A 
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196. In die lig van hierdie uiteensetting is dit duidelik 

dat die besluit of die betrckke handelinge strafwaardig 

gestel moet word in die Republiek h politieke vraag. 

Die voor- en.nadele van elke siening is hierbo opgesom. 

Oorweging moet ook daaraan geskenk word om sowel die 

gewer as die ontvanger van vergoeding gesamentlik en 

afsonderlik aanspreeklik to stel teenoor die prinsipaal 

vir betaling van h bedrag gelyk aen die vergoeding en 

ook vir enige skade wat die prinsipaal mag gely het. 
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M. 	VERWYSINGS NA DIE PROKUREUR-GENERAAL 

197 	Uit die bevindings blyk dit dat heelwat misdrywe 

prima facie geidentifiseer is. Soos aangetoon is 

die bevindings gemaak op h oorwig van 

waarskynlikhede.1) Dit word onvanpas geag om 

aan te dui op watter van hierdie bevindings h 

strafregtelike vervolging suksesvol kan wees. Ten 

eerste mag die nodige toelaatbare getuienis nie 

beskikbaar wees nie, ten tweede mag die 

toekomstige regspreker h ander gewig aan die 

getuienis heg, ten derde mag verwere geopper word 

wat tans nie geopper is nie en ten slotte mag so h 

aanduiding geinterpreteer word as h aanwysing aan 

die regspreker hoe om die saak voor hom te besleg. 

Die aanbeveling kan dus alleen wees dat hierdie 

verslag na die Prokureur-generaal verwys word vir 

oorweging vir die instel van strafregtelike 

verrigtinge. 

198. 	Palazzolo: Daar is aangetoon dat Palazzolo 

waarskynlik skuldig is aan meerdere misdrywe. 

Misdrywe is gepleeg om sy binnekoms deurdat hy as h 

verbode imigrant die land binnegekom het en deurdat 

hy in hierdie proses bedrog gepleeg het. Hy het 

ook waarskynlik korrupsie gepleeg toe hy geskenke 

aan Scheffer gegee het. Bedrog is gepleeg om die 

invoer van sy motorvoertuig. In talle ander 

gevalle kan die aangeleentheid nie behoorlik 

opgeklaar word nie vanwee die felt dat hy nie kon 

getuig nie. 

Palazzolo dien tans gevangenisstraf in Switserland 

uit. Die inligting is dat die V S A en Italie sy 

nitlewering verlang. Aanduidings is dat die 

Switserse regering hierdie aansoeke teenstaan. Die 

oortredings in daardie lande gepleeg, is na 

Sien par 6 
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bewering heelwat ernstiger as die misdrywe in die R 

S A gepleeg. Dit is dus onwaarskynlik dat hy 

uitgelewer sal word. Uitlewering kan ook nie 

geskied alvorens hy nie sy Switserse vonnis 

uitgedien het nie. 

Ongelukkig kan gepaste stappe teen Palazzolo 

gevolglik nie aanbeveel word nie. 

199. Scheffer: Volgens Scheffer se eie getuienis het hy 

homself waarskynlik skuldig gemaak aan die diefstal 

van departementele leers, korrupsie, vervalsing en 

uitgifte en bedrog. Dit word dus aanbeveel dat die 

aangeleentheid na die Prokureur-generaal verwys 

word vir oorweging om kriminele stappe teen 

Scheffer in te stel. 

200. Rothbart; Daar is prima facie aanduidings dat 

Rothbart homself skuldig gemaak het aan statutere 

meineed, nie alleen deurdat sy vorige beedigde 

verklaring en sy getuienis verskil nie maar 

aengesien sy getuienis voor die kommissie van 

oomblik tot oomblik wesenlik verander het. Dit is 

gevolglik ook h aangeleentheid wat na die 

prokureur-generaal verwys behoort te word vir 

oorweging van moontlike kriminele steppe. 

201. Robert de Lange: Daar is nie voldoende getuienis 

om tot h bevinding te kom dat De Lange homself aan 

enige misdryf skuldig gemaak het nie. Dat sy 

optrede en gedrag onvanpas vir h persoon met sy 

status in die samelewing as burgemeester en 

geregsbode is, staan vas. As hy homself nie op 

moreel afkeuringswaardige wyse wou verryk nie sou 

by nooit betrokke geraak het in hierdie 

aangeleentheid nie. 
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202. 	Mev Scholtz: Hoewel Scheffer se getuienis haar 

betrek by meerdere misdrywe, is sy getuienis 

verwerp. Dit is so dat sy De Pontes aktief gehelp 

het met die korrupsie van Scheffer maar in die fig 

van die feit dat sy as sekretaresse van b prokureur 

en L V opgetree het, kan nie bevind word dat sy die 

nodige wederregtelikheidsbewussyn gehad het nie. 

Dieselfde geld vir'haar optrede toe sy vir Scheffer 

in De Pontes se opdrag onder h vals naam by die 

hotel inbespreek het. Geen stappe word gevolglik 

teen haar aanbeveel nie. 

	

203. 	De Pontes: Meerdere misdrywe gepleeg deur De 

Pontes is prima facie geidentifiseer. 

Opsommenderwys: 

(a) b oortreding van artikel 5 ter (1)(a) van die 

Wet op Vreemdelinge 1 van 1937 

(b) Bedrog (meerdere klagtes) 

.(c) 	Korrupsie (meerdere klagtes) 

(d) Diefstal van trustgeld 

(e) Die versuim om trustgeld in h trustrekening 

in te betaal 

(f) Meineed (meerdere klagtes). 

	

204. 	Douw Steyn: Volgens Steyn se eie getuienis het by 

bedrog gepleeg met die verskaffing van b vals 

getuigskrif. Hierdie aangeleentheid behoort ook na 

die Prokureur-generaal verwys te word vir oorweging 

van strafregtelike stappe. 
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DIVERSE VERWYSINGS  

205. Doeane: Palazzolo het nie die korrekte doeane 

betaal op die invoer van sy voertuig nie. Die 

stukke moet na die kontroleur verwys word vir die 

moontlike verhaal van doeaneregte. 

206. Valuta: Daar is prima facie h aanduiding dat 

daar met fondse wat verkry is deur middel van 

finahsiele rand anders as in ooreenstemming met 

Reserwebank goedkeuring. Dit word dus aanbeveel 

dat hierdie aspek na die monetere owerhede verwys 

word vir oorweging om gepaste stappe in hierdie 

verband to neem. 

207. Onprofessionele gedrag: Daar is prima facie 

bewys dat De Pontes in sy professionele 

hoedanigheid in meerdere opsigte onbehoorlik 

opgetree het en gevolglik word aanbeveel dat die 

verslag na die Prokureursorde verwvs word vir h 

oorweging van bevindings en h moontlike 

gevolglike optrede. 



- 95 - 

0. 	DIE VERHOUDING MET CISKEI  

208. Dear is prima facie h aanduiding dat die Ciskeise 

president en Ciskeise amptenare op so h wyse 

opgetree het dat dit die interstaatlike 

verhouding kan skaad. In hierdie verband word 

spesifiek verwys na die wyse waarop ondernemings 

ter verskaffing van permanente verblyf en 

burgerskap hanteer word wat in stryd is met die 

letter en gees van die ooreenkoms tussen die 

R S A en Ciskei en die feit dat h vervalsing 

aangebring is tot nadeel van die R S A. 

209. Dit word aanbeveel dat oorweging daaraan geskenk 

word om hierdie aspek op diplomatieke vlak met 

Ciskei op to neem. 
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P. 	POLITIES-ETIESE AANGELEENTHEDE  

210. het geblyk dat De pontes sy posisie as L V 

agewend het ter verkryging van eie finansiele 

v,-.--rdeel. Om te illustreer: By word in sy 

h,-.,edanigheid as prokureur betaal Om namens h 

p= soon (nie eens h inwoner van die B S A) h 

ae.soek om se h visum te rig. Ter uitvoering van 

sy opdrag en met die cog die verdi2n van sy fooi, 

na-Jer hy dan in sy hoedanigheid as L.V h 

ar:ctenaar of minister. Dit plaas die amptenaar 

(aelfs moontlik die minister) onder h ongewensde 

dr..1k. So se die saakgelastigde in die ambassade 

in Bern, mnr A A Brink, onder andere die 

volgende: 

'Gegewe die bona fides van mnr De Pontes was 

dear geen rede om aan te neem dat hy die 

voorskrifte van die owerheid sou ignoreer nie, 

veral nadat die bepalings, vir imigrasie aan 

hom verduidelik is en derhalwe is nie oorweeg 

om Palazzolo se naam op die voorbehoudslys te 

laat plaas nie.' 

Soos reeds aangetoon, het die ambassade skynbaar 

ook sender navraag verder gehandel op wat De 

Pontes hulle meegedeel het oor Palazzolo se 

agtergrond. 

h Verdere voorbeeld is die ooreenkoms 

waarkragtens De Pontes R130 000 se aandele sou 

bekom het om sy kontakte aan Palazzolo beskikbaar 

te stel. Daardie kontakte was hoofsaaklik 

polities van aard. Dit is gevolglik nie 

verbasend dat De Pontes vyf dae later vir 

Palazzolo by die opening van die parlement gehad 

het nie. 

211. Verdere analise van die feite is nie nodig nie. 

Die vraag is of dit polities-eties is vir h 
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gekose politikus om geld te verdien of h wins te 

maak uit sy politieke posisie. Volgens die 

mening van die kommissie is dit nie behoorlik 

nie. Daar is egter geen reel wat sodanige 

optrede verbied of beperk nie. 

212. 	Die ondersoek het ook 	intieme verhouding tussen 

De Pontes en Ciskeise owerheid gevind. Die vraag 

wat ontstaan is of daardie verhouding eties is 

gesien die felt dat De Pontes b lid van die 

Volksraad is en dus in h besondere 

vertroudingsverhouding teenoor die Republiek en 

sy mense staan. Dit skyn nie reg te wees dat so 

iemand betrokke kan wees in 'n kontrak met h 

vreemde staat waarvolgens byvoorbeeld die 

Suid-Afrikaanse Reserwebank se belange op die 

spel geplaas word nie. So h L V kan nie 

objektief die belang van sy land dien nie. Daar 

is volgens die kommissie h duidelike botsing van 

belang wat nie gedoog behoort te word nie. 

213 	Dit word dus aanbeveel dat hierdie aspekte na die 

Speaker van die parlement verwys word vir 

oorweging van die formulering van h gedragskode 

en die vraag of sodanige gedragskode in wetgewing 

vervat behoort te word. 

214. 	Aandag word net daarop gevestig dat art 11 van 

die Wet op die Bevoegdhede en Voorregte van die 

Parlement No 91 van 1963 soos volg bepaal: 

'Lid mag nie stem oor h aangeleentheid waarby 

hy regstreekse geldelike belang het nie. 

(1) Behoudens die bepalings van 

sub-artikel (3), mag h lid nie in of voor die 

Parlement of h komitee oor enige 

aangeleentheid waarby hy regstreekse 
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geldelike belang het, stem of aan die 

bespreking daarvan deelneem nie. 

(2) h Lid wat subartikel (1) oortree, kan 

deur die Huis waarvan by h lid is aan 

minagting van die Pariement skuldig bevind 

word en is onderhewig aan die strawwe wat in 

hierdie Wet vir sodanige minagting bepaal 

word. 

(3) Die bepalings van sub-artikel (1) is 

nie van toepassing op h stemming oor of 

bespreking van die beoogde betaling an enige 

vergoeding of toelae aan lede in hul 

hoedanigheid van lede of op h belang wat h 

lid gesamentlik met die publiek in die 

algemeen of met h klas of deel van die 

publiek, by h aangeleentheid het nie.' 

Volgens inligting ontvang van die Britse Ambassade 

geld die volgende reel vir die House of Commons: 

'Members with a relevant pecuniary interest in a 

matter before the House, direct or indirect, 

must declare it when put in a debate, though to 

act as a disqualification from voting the 

interests must be direct, immediate and 

personal. In any other proceedings of the House 

or in transactions with other members or with 

ministers or civil servants, M P's must also 

disclose any relevant financial interest or 

benefit.' 

215. Aandag word ook daarop gevestig dat die 

diskwalifikasiegronde vir parlementslede ingevolge art 

54 van die Grondwet minder streng of omvangryk is as 

die diskwalifikasiegronde vir direkteure ingevolge art 

218 van die Maatskappywet. E g bepaal (vir sover 

relevant): 
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'54 Onbevoegdhede vir lidmaatskap van Huise - h 

Persoon is nie bevoeg om as lid van h Huis verkies 

of benoem te word of sitting te neem nie as hy - 

(a) te eniger tyd skuldig bevind is aan h misdryf 

waarvoor hy gevonnis is tot gevangenisstraf 

sonder die keuse van h boete vir h tydperk van 

minstens twaalf maande, tensy amnestie of 

algehele grasie aan hom toegestaan is, of 

tensy die tydperk van sodanige gevangenisstraf 

minstens vyf jaar voor die datum van sy 

verkiesing of benoeming verstryk het; of 

(b) h ongerehabiliteerde insolvent is; . 

Lg bepaal weer: 

	

'218 	Diskwalifikasies van direkteure - (1) Enige 

van die volgende persone is gediskwalifiseer 

om aangestel te word of op te tree as 

direkteur van h maatskappy: 

(d) 	behalwe met magtiging van die Hof - 

(i) h ongerehabiliteerde insolvent; 

(ii) iemand uit h vertrouensamp 

ontslaan op grond van wangedrag; 

(iii) iemand wat te eniger tyd (in die 

Republiek of elders) skuldig bevind 

is aan diefstal, bedrog, vervalsing 

of die uitgifte van h vervalste 

stuk, meineed, h misdryf kragtens 

die Wet op die Voorkoming van 

Korrupsie, 1958 (Wet No 6 van 

1958), of h misdryf waarby 

oneerlikheid betrokke is of in 
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verband met die oprigting, stigting 

of bestuur van. h maatskappy, en 

daarvoor gestraf is met 

gevangenisstraf sender die keuse 

van h boete of met h boete van 

meer as honderd rand.' 

Die vraag wat opkom, is of laer standaarde kan geld vir 

lede van the huise as vir maatskappydirekteure? Die 

vraag kan natuurlik ook op laer regeringsvlakke gevra 

word, by die diskwalifikasiegronde vir lede van 

plaaslike besture skyn ook onvoldoende to wees. 
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uzazzateneg.asszonexamtaimeammen  

. lured, citing the country's $150 billion trade 

deficit 4 a reason for urgent action. 	•, 

America's law suffers from being vague. 

It does not, -  for instance, forbid facilitating 

payMents" 	government employees 

-' whose dudes are 'essentially ministerial or 

clerical"..Orily a handful of companies have 

beeri proseCuted underthe Foreign Corrupt 

Practices Am.-  }Tut though.'  the act has.  its 

.--:Ifaulfs;;claMage--  to American exports-  is ap- 

parently not one of them. 

• .- Studies'hyMr .jOhn Graham.of the Uni-

verSiti of Southern California and Mr Mark 

'..McKean'  of the University of California at 

.:.1rVine::stiggest. that the businessmen's cries 

of pain are exaggerated. Using information 

from.-AMericali embassies In 51. countries 

that"  together account for four-fifths of 

America's exports, Mr Graham divides the 

'Countries into two groups: one where 

endemic, the other where it is not. He 

. ..:• .theA-::checki;:,thi.,: embassies'  .impressions 

".liainst.  American press reports of bribery, 

broadly: confirm the . corrupt/non-

. corrupt classification. He has found that in 

.2the; eight '  years after the Foreign Corrupt 

Practices ACt ,wasPassed, America's share of 

the, imports, 4-corrupt countries, actually 

:wur grew as .fast_as;its-share of . the imports of 

	

- • 	non-corrupt ones. , (see table). His findings 

are convincing even though; over the period 

studied, a few 'of ihe.baddieS .may,haye be- 

	

- 	 vice: versa). goodies (and vice verSa.)- 

Shady folk in 'sunhy places 	, 
- 

	

- , - 	 - •,* 	 .The nee.d to,pay bribes to win business is, it 

	

. 	. 	 - mil.
/3.6tlie.  sleazy would `gain'  from bribery belo . curbed,.. e-ricu.coun

; 

-, seems; overestimated.. Bribes are awkward to 
g-xlitliao,:rtiore to stop it but mosf vuon't2., 	rrtip,  lo,72:,,,,i1Ft.*oise ,, distribute: it is:nor, always clear in a foreign 

',., 1 h*T.  .. i ' countries tackle it seriously .cl'''' 	''' 	yi..., ,,,I.  .:.-   . 	q pc9 e      	_., ..,  . 	. 	
country whOrii": should 'be bribed, or with 

- 	,..,--..-- 	d r•  rf'.1t'k'4C:ra::).-:i1,7; (:',z■=':?,i'A'",,2.4 l>...;ra -9--P-14.-- Fr
; 
	 how, much,.."COmmissions''  are sometimes - 

:oar;illels betweenbriberyan,d...-:,:,  the,. iordines:ota COut:aryi,busi.nesmen-:::?. 	not passed oh.-  Sometimes they are, but the 

..0,Veapons. A ., btihe..C.amji win a' i:4,-!).p.,.11,9 T, ..,.. nt23ra.sseL e;,For igri ; enriched official, then. awards the contract 

' 3 ,a , nuclear bdmisein.yirt al.;:": (;>p•:iiiat,Praqic.s-ACri,y,[jicii1O11.71cii/N-iner" '; on the basis of merit. Costs are incurred and 

?bribes and to make rilitleat-:-.  :::-. iCan:tampanit's ,framirrzaking,payments-to .; . risks are tun: for uncertain benefits: As well 

invites rivals to dO,thesame; Tien • rr_ foreign oiiicial.:::Compabie, aie liablel to a ! as being expensive, bribes can be embarrass-
:. 

l • be none is•. sure ofwinningli-;.;.- „fine of $i.nlor -6. cli1-1,,io1.463.4incli;ridiials.to I ing if exposed. Many man-hours are there-

- each must pay so....asrtio.C.to:,;-;7,,a fine-of $1(,ePciari4ye.,yearsjii j111.- Prison '; , ..,i ''.,;:( ;, :y,, r.,,, , , ..... . 
on, ...s bribeis , blciagainst.,,each :,;-....:' terms, 'ars th rtnore.;  poy,;erfullhg, 9-4 thecle--.! 
he,crlt: rises; bribery'5.effective_iiess :;.'.=.: terrenti:sinc th,poccticialiieventles-brriT ''-''. 

Virtue rewarded 

''',-, r":. penies--and the.cOuntri.„„ e5 17.:11.--sorte,b,ribesMake,4$1,ra:fine.ilook.likelo.--,,':::.,':. ,:: PMportzt-shar oati  ' .,_ . 	UIrSnposhrtares o°11  

	

r comipted-•-r.would,.gairp5--,-•;:c.hange; TlicP,6,R SFaridal_iii.thel19704; in 	, :. : corrupt countr, s,  % , uncyrUpt muniTie$, % 

er;lent to.scrapbrilae;;;;C:,;:';',..:=4-.. „ which. -2Cie...zico"1-,T;atidr4°, 4::C.,:-°1-PPnTire,;.,...",. 1977; 's .., , :,....17.8". -* ,: 	 118 
5  'ne,t'iltiice:Li Ndbipiii.IgiiiWoi.k.Ff-c'Ib'elve'cfb.ribei.kot:071eXnb,115inessrani in,.:1-, 

11.e11-.5J-11 'pith oi-ihriberr,. Pr,Ci ti,e,,.?;:;:,k(91,1"eclitoilrftcri",,Oith 2.o3tri:;13 ,:;.-,^,: (:-..1.  -:. [1978  . 	1-7.8' ' - 	116 

dkon al-tr.s control, tr14stra.;..:V,-..s:,,7: After-:ther-.11tc-brifiy,,iegisiation.'was-' 1979  ',.. 	: -18.8: 	 ,12.9 

117qe. for unilateralism, , biii -;::;.'assed;-,A:n-lericairi, bi.tnessi];ep:`dpIPplaind ----- 1990 - 	--- 18.6 	• 1a7 
=:e2r. COM ar:3011it0 ;.„linifar..',,-;.that thty-were losing:On:In-3 to Japanese and •_. 1981, ...- z) 	 I- i19.1 ,i: - 	- 	14.8 
t - clis2 rmartent ,  would ....:.bardly.' -.':  t urOpearr tbinpetitcrs ,Por--v; m ilmbery_ 1992  :. 	18.9 i1' 	•• 148 

' '''' 	a cc:lit:ill/1 Iiic,:thi.;7:-: ivaso4cii-iies irOst tnerelyjeggl biit4 free 
- 18.7 	' 14.6 is America ,:13:-- bdbery.4 :',51•:SinC'i,itCOuld: be counte.cl.  asa....b.  usirieiSH,ex-".1 17  

	

experience ,indicates:','':.  periae4 Business, lobhyists;lisyei ,repeatecily.:. 	1.4 	 182 	 14.4 

ry need not,damage .,--._ demanded -ilia i,ifi ,act. 11', rep'declt,o,c..cii-- - sourt=t John  GrIk2M 2n4 lark  McK"n 
ER 19 1 668 
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BUSINESS BRIBES 

were America's relations with friendly,.for',;' nies are telling their employees to act ethi-
eig-n governments. Lockheed's bribes to Mr: cally as well as profitably. Managers have 
Kakuei Tanaka when he was Japan's prime 	three standard weapons in their armoury. 
minister in 1972-74 led to his arrest in 1976 • Company codes of practice lay dovm general 
and a protracted trial that has still not been • ethical guidelines. These are fleshed out 

. _ . 

completed. The Senate report also made a 	with training courses, based mainly on case 
point thar-hia7gioWn'With 'the'fiShion for -7-.'studies. Then there are ways of catching of. 
taisse-gaire etorioinics:A free.market econ 	fenders by encouraging colleagues to report 
omy is hased-oti",conipetitionwhich•cor, . them. One is to create an ethics ombudsman 

- ruption 	 to whom employees may report anony- 
-r; ' The rePoitis• result was the Foreign 	mously, Another is isM's •"skip • level" Man- 

 rupt Practiae6.6t: Fat'. from , being' 	agement, reporting,. whereby.: everybody 
the"..a.Ct's,i proponents argued ,• it,. spends periods working directly for'. his 

' 	enforced'Americarrtdrripliance. with-. other 	boss's boss, and so has a choice of two famil- 
CountrieaV anti-LltniPtion laws:•,Even 	 superiors to report to. 	, 
Arabia; tenOwnedfOrTthe'lifsh bribing 'that. 	According to the Ethics Resource 
goeson there.. hai.•.aniikorruptions 	tre, a Washington-based • research group, 
tion-ort'its, bookijridir&-it may-, ofterv:be... ,. -73% of America's largest :500 companies 
dtV 	-c_Otinriiei rtataridarcis.i" that-.E.iire:'...• had codes of ethics in 1979; by 1988 the fig- 

- ,---brought 	 ure had risen to 85% of the 2,000 biggest. In 
• 

iather.thin.the 	 1980 only .376 of the companies surveyed 
had ethics training for their managers;. now 

• r 	 • 	• • 

Innocents 	 the centre knew of on corn- 

	

8 	.• twci)! izeseaithei'r: rrtanit-, the 	 of 	pany that, had art. ethics ombudsman; by 
• - 1987"mOrrtrian one in ten-hod-created the 

' 	• 	 DonaldSanpsotvargtithatforeigh-lausv?. -.:,, 	•(•-• 	• 
fore spent fudging' adcounts'and"keePing 	nessmen. 	 in;Aftibat ptesunae 	-'Most 	 courses.. now 
things quiet. Low pncea and high qfialitY Sre 	corrtiPtiotf.tOci.ei.40i;ArcdsZi"a_kElf.,Wdise,•1:-;!-:.e.include:a training course iti.ethics;ACHar,  
often an easier way to win'6briticti."'/..;.'P'••=r 	 nearly a' quarter of the business-school 

The success of the =ForeigriCcifitiiiit7,;',, belieVe-th0 the fi ,..".'ati:t#Eliff,ijiltilaigef tiiibeS"-f'::students opt for the 'ethics coursed More Eu 
PractiCeal.'Act • Ought , th:'hatie"encoiiiiged 	:than thatrihei(6Wit pr&Itia4if,!ere nOf titO: fil::':!:..ropean,husinesi,schoOla are also starting to 
other governments to copy 	 business ethics. Last year an umbrella 
sus example: None has:. nearly 	EuTittiei-:',:aptead'crilickVaitiintiethe.'aPatilatef Of atl':''''bOdy; the European' Business Ethics Net- 
have laws- against the bribing of their!' own 	African capital..:ThiS leaves westerners with 	work, was set up in Brussels. 	• 	• 

, ificials, but only Americarforbidi-the bri 	the impression that the ' have little choice 	 ' 	 • '• 
ing of Other people's: Despite the evidence • .."`; but to bribe: the rumours are self-fulfilling. t' . Down to self-defence 	 ,,• 
froniAmerica, bribery s 	thought bf as a, 	The si-plC of westeraf business-also en' 	Yet the fight against corruption remains a  
necessary part of doing husineSiltrthe 	 briberY'.,'ExeCutiVres froth head of •• • peculiarly American concern. The Europe. 
world. 	 itijdi&'ofgift'vi' lice spend fleeting days In a poor country's' •'..• ans and Japanese (whose own country is 

' hg are.wheeled in to sbow.thail  bribery,LS....,--i, capital. Few knOW: their .Way. about; or tin' 	pretty corrupt) :hurt themselves by their 
part of the culture of.thahy,f,bdi countries .r,..derstand: the- workings of the cumbersome 	complacency, but they hurt developing nat• 
hon-bribers are presented as 	 bureaucraty...,-..The foreignness of for- - dons more. In the end it is up to poor coub- 
alisti as wtll as naiVe.biisineaarnett-tT.lie-*af;.., 	 tries'iciblefend themselves from foreigners' 
iliare4)wriershiti.  ia-jbeciainitig'n-ibfeintertia;-;ers'raf 	 •atouncrilr'..cori-uptibri=as well as from their own. 	• ; 

• tonal is Cited as anotheireason frii.EinaineaS''Z''`the hotel.  bars: a westerner gets conned, and 	Sheer tiOverty makes this hard to do: By 
inanagera"tobrilo -freelyi'Whatevef their-Peri. 	apreadithe'newi that the city is car- 	1900 Britain had beaten the worst of its con' 
sonarinoral 	 'ruption : But in 1900 the average Briton had 

• , pose' them on hareholdera tri WhaiinCh 	 bliteauCratic rules.: I.'.5  yerlY' income-  (GDP per person in today's 
/ morals might be 	 Co Cut I laricesrof $4,000—more than ten times that 

	

',Such attitudes OnCe'Oevailecr.inlAnieF; 	 6.118' With b tibef.'s't 	 of the average. person in the developing 
ka;. 	 their 	wotid today. Britain had acquired a middle  
manufacturer, admitted in 1975 	it' had 	f)i-hiate=talki,Witli'offibiala-  'and buSiL, class, whose belief in reward for hard work • .••  
paid our $22m in bribes Since' 19701,,btt. it '- 'fiesSitien::NO'n f6?--61aVidlial.eia.-zatia; wants . was the'antithesis.of corruption: Few of to- 
protested that: "Such Payrrients.:aatt-4n 	bel.nizi-ied;the5 thetirietaiinnt' 	pjbe touhtries have a sizable middle 
keeping with business practice$-  itariY lot=t''..CheEked:,c-BUE1  the■P 	Mt Graham's 	class; the,  fest are sat upon by elites accus- 
eign 	 Yet the.`:LO'ckheeci 	 di4,enoli1jUStifientidn for 'tomed to acquiringmoney through inheri- 
dal-along with-the humiliating revelations- bribery 'atOrtiacL4at 	f local sCuS-.,  tance and other 	 - 
of corrupt political practices that6int with ..'-'...torn4r-ii:fs'Otiietirri -e*ii-filirjou.S:SeCond,',:the,, 	Poverty • goes with a weak state;  .whichl 
the Chilean-rrr and Watergate hearings-.::: busineia' jiistificIaOri? doeittitar stand 	:•••,, makes corruption worse. If the state cannot 
helped to :bring about a change of ,mood 	then since bribeiY-fa'iiet2kneeted of foreign , enforce laws, nobody will respect it Disre. 

	

among America's .politiciaris;...eVeri:if:ii6e 	firits;CdritratLis 	Withoueit. Yet 	spect quickly breeds disloyalty among civil 
among its businessmen. 	 'ShoW.'nd signs of 	.servaritsi-corruption seems eminently sensi- 

In 1977the Senate was told that the 	',,heeding;-lauc_hr'''te'searchi':"-and"legialating •'' ble;  since it involves robbing from the state 
dries and Exchange Commission had 	 bribery abroad; 	 in order to' giveto relatives and friends who 

	

that more thati•300.ArneriCan•corri;-:;-*Their Mistakes heed hot be repeated by 	provide the security that the state is too f 
pa nies-had paid bribes abroad. The image 	EuropeafrcbmpanieiWhiChl' Could -I also 	ble - to -deliver.' Thus • impoverished, the 

	

fr.. • of American governinent4,•and-of 	learn frbin theit eciiiriteiparts- in the United 	stare's strength diminishes further; the rival 
business' Was' 'aiiffering,'-and...Sa 	States!MOre . and ffiare 5Arneric.an' Compa,. 	authority of the clan is consolidated. ' 
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Though hampered by • their poverty, • on of useful tips on. how 'to tackle it. The • 
developing countries can dent the worst of ' story is told of an engineer responsible for 
their corruption. The first step is to admit . - . an irrigation system in India. The rich .fan-n-
corruption exists. It hides behind respect- .  • ers in the area bribed a local politician; who • 
able masks. Mexican 	[icemen ask for 	- 	•- 	 in him ordered.the irri-- • 
"tips". Middlemen - in? business deals 	 -gation engineer to divert 

'mand;•::".;."consultancy 	 water from poor farms to 
• -fees" • and • "commis- .; 	 ; rich 'ones. The engineer 

sions". A favourite trick . 	 'agreed to do-as he' was .•. 
in Pakistan 	for the. :•: .4k 	 told, so long as the politi- 
post-office ...teller -. to', 	 clan would speak, his or 
out of stamps. Terribly , 	 der into the',  engineer's . 

	

-• Sorry,_ but there' happens 	tape recorder  whereupon 
to be a street 'vendorjust:';-. 1 backed down: If thiS..was-niadea case -study;_  

outside the post office who:sells thein-ar,a 	for trainee'. water. engineers;-.India's water 
premium. Not everybody guesseir.that half 	might be better.managed..:.-,-.ia. 
the premium goes to the teller. " 	 As well di: instructing the,̀Virtuo.us on 

It is also necessary to admit 	 -; how to beat corruption, training-should ex;.• 
Mg. The Mexican- policeman: ge.ti'the nat plain to the notjso-vinuou.s. why corruption s'  
clonal minimum wage (a bit ovet a' day), 	is so.  damaging:It may not a bad idea to - 
so it may seem natural that he Should. suP- ;•:„ explain the benefits to a country of an hon• 
plement his pay. The bribes accepted 	est civil service;',..MUCh....as student lawyers 
official before he awards a goYemnierit ton- 	some juriipriidenceT:The Sadie goes for 
tract do not necessarily distort cOmperirion r5 businessmen, Some Latin. countries-7MeXt.• 
among rival tendeters: sometimeS; all are ac- 	Chile-ariiiiiking 'ethics training- part 
companied by a similar bribe;- which-  serVeS 	their. business-Schdo(cur.ricilluins; which... 
as an entry fee. Equally, a...judgethay. offer?' Should: inake::.buSinesiiiien ...aware'df-•.the'... 
the plaintiff with justice on:hiS side 	,harnithat torriiption.does'to the etonomy, , 
chance to make a."contribution.'-.:POr 	 to the itandaids of their. firm-S. ;. • 
nessmen, a modest. bribe 'may' Mein,-  an 	Next; - let journalists and other snoops 
cient way to secure a licence 	 eiposing:f-corriiptiori: If 

Even these apparently mild examples 	enough: fof,goVernments to breilc.their 
corruption are harrnful, Mexican politemer 	lence on the-subject general-Openness.  is es- • . 

- refuse • to investigate crimes reported by • 	• • 	• 	sential. for having cor-, 
those who cannot afford to pay the tip: ac- . 	 7-14  ruption discussed. In the 
cess to public services, which should be 	 Soviet Union, parts of 
equal, is thus restricted to the better off. •• 	 which are pretty poor, 
While refusing to investigate crimes that do 	 Mr-Mikhail Gorbachev 
not pay, . the •• Mexican police; assiduously', 	 isZallowing more press 
cackleMon-crimes that dol;innocent,motor.:,-,q 	 freedom than before.; 
ists are stopped to extract a bribe...,;:f7,it 	 , 	partilin order to expose. 

.The poor. and innocent suffer, but there. • the corruption that festered under-the secret , 
is wider damage too. The tip fora ,quickly 	rule of Leonid 
issued licence encourages.,officiaLsTid ..invent,.7,-2,.Greater openness 	the first . step, to- 
new licences. The. tangle. of .lucrative'red-•:„ 'wards 	Increased fl:',..'accountability. 	Mr .... 
cape strangles would-be entrePreneursand...:i'... GotbaCheV also wants some patty officiali to 
the economy suffers. Thestatei.YerialitY.df.::::-. be exposed to elections, scithat theY.tan be 

• minishes its standing in:the eyes'.afiti'citi--,;.;jUdged on • the records- 'that' glcsnoC..haS 
tens. No sane Mexican' respects the'policeJ made known. Eltidns. are one godd way of 
SoUth Africa's ...suppose-dlr..- independent' holding' people to' account. Another is the 
homelands are made all the more despicable 	separation of powerS.. Independent execu- 
because their rulers are thieves.' 	••• - 1•:. • • 	rives, judiciaries and legislatures can keep 

	

By weakening the state, corruption can 	• tabs on each other. •-• .••., • - '• 	• - 
even prompt—or at least provide the excuse 	.• Even strong and open states have diffi- 
for.--,political violence,. as when.;,Nigeria's. 	culty retaining civil servants'. loyalty, so the 
President Shehu- Shagari'Waii:depdiecl?in''V%Wise ones..redude bureaucrats' discretion: 
1984. Honest regimes, bY.cOntrast, are gen- -• fewer licenc will mean fewer bribes. • In 
erally strong enough to get'..el!!erirtheirrini.rt...ff farhously7::ttirrupOndonesia-,. the govern- 
popular policies accepted. 	 -ecohOrilt;reforni - programme in- 
Lieutenant Jerry Rawlings,;:who-:oyerthrew.,.,,,,,,clucles the buining of red tape.. To build a 
his civilian predecessors because 	their,:;:hOtel only one licence is now required; once, 
corruption, has imposed an awesome doie -T2 -an entrepreneur needed 33. • . 	• • 
of economic austerity on his people, but still ' • 	particular, do away. with economic 
survives in power. 	 that 'create black markets. If the 

Once corruption's harmfulness is ac 	state fixes the exchange rate artificially high, 
knowledged, train civil servants to.  spot, foreign currency will be scarce, and istrib- 
and . stop It The Polite silence that:'sur- 	 biireaucrats. 
rounds corruption often blocks the passing. Bribes will flow;  because.. businessmen who 

•.. 	. 	 • 	. 	- 
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need to import spare 
parts will pay generously 
for dollars or import 
quotas. The same hap-
pens when state food-
marketing boards force 
farmers to sell their crops 
at artificially low prices: 
farmers are encouraged 
to bribe the board's offi-
cials to overlook their 

grain, and then to bribe customs officials to 
allow it across the border into' a country 
where it will fetch 'more. Five years ago 
Ugandan coffee could be sold in Kenya for 
ten times its domestic price. 	' 

Slimming down the state will make pos-
sible the next corruption-beating move that 
is sometimes needed: pay public employ. 
ees more, so that they no longer depend on 
"tips". The Indonesian government is likely 
to. find its anti-corruption policies damaged ,  

• .'..\ 	' by the freeze it has put 
on civil servants! pay. It 
may do- wonders. for In-
donesia's budget,, but it 
will probably1  encourage 
civil servants to find pay 
of their-own. Along with 
better r. training, better 
pay will.improve morale. 

- The more pride that offi-
cials take in working for 
their governments, the 
less likely they are to sub-

vert them by accepting bribes. 
Another way to raise the professional 

• morale of bureaucrats is to make the civil 
ir service meritocratic. Competitive entry 
.t, examinations and promotion on merit 

helped diminish corruption in nineteenth-
-,.century England. In Mexico today, the rela-

tively high. professional standards of the Fi-
nance Ministry;  Bank of Mexico and 
Foreign,.Ministry go with their relatively 

clean reputations. The 
Indian civil service has 
competitive examina-
dons but, in some states 
at least, civil-service jobs 
are known by the size of 
bribe needed to obtain 

them. So long as that persists, those who do 
the jobs will see them as an instrument of 
plunder, not as a chance to serve the state. 

Tolerated, corruption spreads easily. 
The civil servant who buys his job will reim-
burse himself corruptly. In the Philippines 
corruption has even infected the body inves-
tigating corruption under the country's de-
posed ruler, Mr Ferdinand Marcos. Because 
it is so hard to beat, and because all societies 
and institutions develop taboos against 
snitching on colleagues, corruption is too of-
ten met with defeatism, or indulgence. That 
is an unkindness to bureaucracies and busi-
nessmen, whether poor or rich. 
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